
رییس سازمان هواشناسی گفت: اگر همچنان میزان بارندگی در کشور کم 
باشــد و در زمستان هم ذخایر برف کافی نداشته باشیم قطعاً در تابستان 
ســال آینده با مشکل جدی آب مواجه خواهیم شد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، سحر تاج بخش مسلمان معاون وزیر راه و شهرسازی و رئیس سازمان 
هواشناسی کشور درباره مساله آلودگی هوا، گفت: طبق دستورالعمل قانون 
هوای پاک، تکالیفی در خصوص آلودگی هوا بر عهده ســازمان هواشناسی 
قرار دارد از جمله اینکه سازمان هواشناسی ۹۶ ساعت معادل ۴ روز قبل، 
باید شــرایط پایدار را در شهرهایی که دچار آلودگی هوا هستند، به وزارت 
بهداشــت اعلام کند و وزارت بهداشت نیز کمیته اضطرار را تشکیل دهد 
و تصمیمــات مرتبط با تعطیلی ها و … در این کمیته اتخاذ شــود.رییس 
سازمان هواشناسی گفت: در این راستا فعالیت هایی در سازمان هواشناسی 
انجام شده از جمله اینکه با کمک پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو کشور، 
مدلی راه اندازی شده که میزان غلظت آلاینده های جوی را نشان می دهد و 
به عنوان سامانه پیش بینی و هشدار آلودگی برای ۱۰ کلان شهر نام گذاری 
شده است.تاج بخش تأکید کرد: برای دریافت داده های دقیق تر از این مدل 
هواشناسی، باید اطلاعات مربوط به سیاهه انتشار که مرتبط با منابع آلاینده 
در شــهرهای با تراکم بالای جمعیتی مثل تهران، تبریز، اصفهان، مشهد، 
کرج، اهواز، اراک، شــیراز، قم و کرمانشاه است، از سازمان حفاظت محیط 
زیست اخذ شود. این اطلاعات باید به روز باشد در حالی که اطلاعات کنونی 
ما مربوط به سال ۹۶ است و قطعاً در این چند سال منابع متحرک و ثابت 

آلودگی هوا تغییر یافته اند.رییس سازمان هواشناسی با اشاره به اینکه این 
سامانه کاملًا بومی و تحت وب در مرکز پیش بینی سازمان هواشناسی فعال 
است، گفت: این ســامانه در فاز اول، غلظت آلاینده های مونوکسید کربن 
 ،)VOCs( هیدروکربن های آلی فرار ،)NOx( اکســیدهای نیتروژن ،)CO(
اکسیدهای گوگرد )SOx( و ذرات معلق )PM( را پیش بینی می کند.معاون 
وزیر راه و شهرســازی در خصوص تداوم شــرایط آلودگی ها با بیان اینکه 
الگوهای جوی شرایط پایدار را تا اوایل دی ماه نشان می دهند، افزود: به طور 
معمول در این بازه های زمانی مشکلات آلودگی هوا در شهرهایی مثل تهران 
وجود دارد و امسال هم این وضعیت برقرار است. شرایط آلاینده های گازی 
جو در کلان شهرها در همین بازه رخ داده و همچنان ادامه خواهد یافت اما 
اگر این بازه رد شود و این شرایط جوی از کشور عبور کند، الگوهای جوی 
تغییر جدی پیدا می کند که ممکن اســت با بارش همراه باشد یا نباشد.

بارندگی کمتر از نرمال و افزایش دما در ماه های آبان و آذررییس سازمان 
هواشناســی درباره بارش ها نیز توضیح داد: در مهرماه بارندگی بیشــتر از 
نرمــال بود اما در ماه های آبان و آذر بارش ها کمتر از نرمال بود.وی افزود: 
همچنین دمای هوا هم خیلی افزایش یافت که این موضوع تبخیر و تعرق 
ذخیره آبی را هم افزایش می دهد، بنابراین شرایط منابع آبی در بسیاری از 
شهرها پایدار نخواهد بود. اگر همچنان این وضعیت ادامه یابد و در زمستان 
هم ذخایر برف کافی نداشته باشیم قطعاً در تابستان سال آینده با مشکل 

جدی آب مواجه خواهیم شد.
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رئیس جمهور مصوبه »قانون معاهده معاضدت حقوقی متقابل در امور کیفری میان ایران و برزیل« را ابلاغ کرد.به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی 
رئیس جمهور ایران مصوبه »قانون معاهده معاضدت حقوقی متقابل در امور کیفری میان جمهوری اسلامی ایران و جمهوری فدرال برزیل« را برای 

اجرا به وزارت دادگستری ابلاغ کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

از سوی رئیس جمهور انجام شد

ابلاغ مصوبه »قانون معاهده معاضدت حقوقی متقابل در امور 
کیفری میان ایران و برزیل«

info@sobh-eqtesad.ir

۵ هزار دستگاه 
اتوبوس وارد چرخه 
حمل ونقل جاده ای 

می شود

معاون حمل و نقل وزارت راه و شهرســازی گفت: سازمان حمل و 
نقل جاده ای با ۱۳ کارخانه داخلی برای تامین اتوبوس و مینی بوس 
در سه سال آینده تفاهم نامه منعقد کرد.به گزارش خبرگزاری مهر 
شــهریار افندی زاده در گفت وگو با رادیو اقتصاد گفت: بر اســاس 
تبصره )ص( بند ۷ قانون بودجه ۱۴۰۲ مقر شده پنج هزار دستگاه 
اتوبوس با حداکثر پنج ســال کارکرد وارد چرخه نوسازی و توسعه 
ناوگان حمل و نقل جاده ای کشــور شود. در این راستا وزارت راه و 
شهرســازی جلساتی با دستگاه های مسؤول دخیل در این موضوع 
برگزار کرد.وی ادامه داد: در سال های گذشته تعداد اتوبوس های بین 
شــهری کاهش یافت یا به دلیل افزایش سن در مسافت های کوتاه 
استفاده می شود، بنابراین امیدواریم با تسهیلات فراهم شده زمینه 
نوســازی ناوگان حمل و نقل کشور ایجاد شود.معاون حمل و نقل 
وزارت راه و شهرسازی عنوان کرد: از همه سرمایه گذاران داخلی و 
شرکت های حمل و نقلی درخواست می کنیم در این زمینه سرمایه 
گذاری لازم را انجام دهند تا بتوانیم این امر مهم را محقق کنیم.وی 
خاطرنشــان کرد: سازمان حمل نقل جاده ای با ۱۳ کارخانه داخلی 
به منظور تأمین اتوبوس و مینی بوس در ســه ســال آینده تفاهم 
نامه منعقد کرده اســت. همچنین واردات در کنار تولیدات داخلی 
مد نظر اســت تا بتوانیم کمبود وسایل حمل و نقل بین جاده ای را 
جبران کنیم.افندی زاده تصریح کرد: همه شرکت های حمل و نقلی 
دارای کارت بازرگانــی می توانند اقدام بــه واردات اتوبوس و مینی 
بــوس کنند. همچنین تجار نیز می توانند اقدام به واردات کنند اما 
محور اصلی باید شرکت ها باشند و هیچ انحصاری در قانون برای آن 
دیده نشده است.وی درباره تغییر کریدور ترانزیتی جاده ابریشم از 
ایران، گفت: مسیرهایی که به عنوان کریدور ترانزیتی هستند، همه 
کشورها تلاش می کنند ســهمی از جابه جایی کالا در آنها داشته 
باشند.معاون وزیر راه و شهرسازی اضافه کرد: کریدور شمال- جنوب 
از طریق پاکستان به افغانستان و کشورهای آسیای مرکزی منتهی 

می شود.

بررسی قیمت دلار در 
پاییز و پیش بینی بازار در 

روزهای آینده
قیمــت دلار که در روزهای ابتدایی مهرماه و بــا آغاز جنگ غزه، تا ۵۲ 
هزار تومان هم پیش رفته بــود،  در روزهای پایانی پاییز به محدوده ۴۹ 
هزار تومان برگشــت و پیش بینی ها حاکی از ادامه روند کاهشــی است.

به گزارش ایســنا، قیمت دلار در روزهای پایانی پاییز امسال در محدوده 
۴۹ هزار تومان بود اما در ۱۵ مهرماه ۱۴۰۲ که درگیری مســلحانه علیه 
حماس آغاز شد افزایش حدود ۳۰۰۰ تومانی قیمت دلار را رقم زد.البته 
در روزهای پس از این حمله، دلار روند نزولی به خود گرفت؛ تا جایی که 
با گذشت حدود یک هفته و تا ۲۲ مهرماه، به مرز ۵۰ هزار تومان برگشت 
اما و در هفتــه ابتدایی آبان  ماه، بار دیگر افزایش قیمت دلار تا ۵۲ هزار 
تومان را شــاهد بودیم و این روند تا هفته دوم آبان ماه هم ادامه یافت اما 
در نهایت روند صعودی متوقف شــد و به دنبال آن، دلار تا پایان آبان  ماه، 
روند نزولی به خود گرفت.در این میان، آخرین ماه پاییز برای دلار نسبتا 
مــاه آرامی بود و با عبور از قیمت ۵۰ هزار دلار، به کانال ۴۹ هزار تومان 
بازگشت.همچنین در روزهای پایانی آذر ماه قیمت دلار در محدوده ۴۹ 
هــزار و ۷۰۰ تومان باقی ماند تا امید به ادامه روند نزولی همچنان وجود 
داشته باشــد. کما اینکه پیش بینی های کارشناسان مبنی بر ادامه روند 
کاهشی است و آنها معتقدند باتوجه به تمایل بانک مرکزی برای کاهش 

بیشتر قیمت ها، بهتر است در خرید ارز محتاط باشیم.

گزیده خبر

مواجه با کم آبی در تابستان سال آتی

رهبر انقلاب اسلامی 

انتخابات مقدمه تحول
اینورترهای خورشیدی ایران ساخت به 

کمک شبکه برق شهری می آیند

سازمان امور مالیاتی:

افزایش مالیات برای طلا نداریم

یکی از شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه تجهیزات الکترونیکی موفق به تولید اینورترهای خورشیدی 
متصل به شبکه شده است که کار آن تبدیل برق تولید شده در پنل های خورشیدی به توان قابل استفاده 
در برق شهری است و در واقع این گونه به کمک شبکه برق شهری می آید.به گزارش ایسنا، احمد نیک روش، 
مدیرعامل این شرکت دانش بنیان اظهار کرد: دستگاه تولیدی ما به لحاظ فناوری کاملا بومی سازی شده و 

صددرصد تولید داخل است. از ویژگی های مهم این دستگاه سازگاری با شرایط اقلیمی ......

حقوق دولتی معادن کجا خرج شد؟

استراتژی مدون و رقابت پذیری، لازمه پیشرفت صنعت شیوه جدید قیمت گذاری سیمان ابلاغ شد
خودروسازی
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بانک مرکزی اعلام کرد

کاهش قیمت مسکن در تهران

طبق اعلام بانک مرکزی، متوسط قیمت یک متر مربع بنای واحد مسکونی معامله شده در شهر تهران 
در آذرماه امسال ۷۴ میلیون و ۹۰۰ هزار تومان بوده که نسبت به ماه قبل ۲.۲ درصد کاهش را نشان 
می دهد و وضعیت بازار مســکن می تواند نشانگر بروز افت های شدیدتر قیمت در ماه های آتی باشد.به 
گزارش ایسنا، بانک مرکزی اعلام کرد که این رشد منفی در آذر ماه در تداوم روند نزولی این مولفه از 
تیرماه سال جاری بوده است که این امر حاکی از برقراری آرامش نسبی در بازار معاملات مسکن شهر 
تهران به دنبال برقراری ثبات در بازار ارز و سایر دارایی ها در طی ماه های اخیر و نیز به واسطه برنامه 
های در حال انجام دولت درخصوص ساخت و عرضه مسکن در سطح کشور است.همچنین در آذر ماه، 
حجم معاملات مسکن در شهر تهران نسبت به ماه قبل معادل ۱.۲ درصد کاهش نشان می دهد و از 
مجموع ۲۲ منطقه شهر تهران، ۱۴ منطقه رشد قیمتی ماهانه منفی را تجربه کرده اند که این وضعیت 
می تواند نشــانگر بروز افت های شدیدتر قیمت مســکن در ماه های آتی باشد.گفتنی است؛ این آمار و 

اطلاعات از سامانه ثبت معاملات املاک و مستغلات کشور اتخاذ شده است.

۱۲۰۰ میلیارد تومان خودرو به مزایده 
گذاشته می شود

معاون ســازمان اموال تملیکی گفت: در مزایده 
فــوق العاده ۵۸۶ این ســازمان ۳۵۰ دســتگاه 
خودرو سواری و ماشین آلات راهسازی به مزایده 
گذاشــته می شــود.به گزارش خبرگزاری مهر، 
سعید غلامی باغی معاون بهره برداری و فروش 
اموال منقول ســازمان اموال تملیکی گفت: در 
مزایده فوق العاده ۵۸۶ این ســازمان تعداد ۲۳۱ 
دستگاه خودرو سواری به ارزش بیش از ۵۳۰ میلیارد تومان و ۱۱۹ دستگاه ماشین آلات راهسازی به 
ارزش بیش از ۶۰۰ میلیارد تومان به حراج گذاشته می شود.وی افزود: ۱۹ استان در این حراج مشارکت 
فعال دارند که استان های تهران، بوشهر، هرمزگان و آذربایجان غربی بیشترین مشارکت را دارند.غلامی 
ادامه داد: این مزایده از روز ۲۳ آذرماه آغاز شده و تا ساعت ۲۴ روز چهارشنبه ۲۹ آذرماه ادامه خواهد 
داشــت. متقاضیان می توانند با مراجعه به سایت سازمان به آدرس tamliki.ir و یا سایت ستاد تدارکات 
دولت به آدرس: setadiran.ir مراجعه و از شرایط مزایده مطلع شوند.معاون بهره برداری و فروش اموال 

منقول سازمان اموال تملیکی گفت: مراسم رمزگشایی و اعلام برندگان روز ۴ آذرماه انجام می شود.
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هشدار سرتیپ حاتمی درباره 
فناوری جنگ های آینده

مشــاور فرمانده معظم کل قوا در امور ارتش، با هشدار نسبت به فناوری 
جنگ های آینده، گفت: آیا در ۲۰ سال آینده تهدید واقعی ما هواپیماها، 
پهپادها و موشک ها هستند یا ریزپرنده هایی که از ترکیب این فناوری ها 
نظیر هوش مصنوعی، قدرت انفجــاری، ارتباطات کوانتومی به یکباره با 
۵۰۰۰ ریزپرنده مواجه خواهیم بود؟به گزارش ایســنا، امیر سرتیپ امیر 
حاتمی - مشاور فرمانده معظم کل قوا)مدظله العالی( در امور ارتش امروز 
در جشــنواره دانش و پژوهش امام علی )ع( نیروی پدافند هوایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران، با بیان فراز هایی از  اندیشه و تدابیر مقام معظم 
رهبری در باب دانش و پژوهش در بیانیه گام دوم گفت: در بیان معظم له 
به صراحت آمده است که این راه طی شده با همه  اهمیتش فقط یک آغاز 
بوده است و نه بیشتر. ما هنوز از قلّه های دانش جهان بسیار عقبیم؛ باید 
به قلّه ها دســت یابیم. باید از مرزهای کنونی دانش در مهم ترین رشته ها 
عبور کنیم. ما از این مرحله هنوز بسیار عقبیم؛ ما از صفر شروع کرده ایم. 
عقب ماندگی شــرم آور علمی در دوران پهلوی ها و قاجارها در هنگامی که 
مسابقه  علمی دنیا تازه شروع شده بود، ضربه  سختی بر ما وارد کرده و ما 
را از این کاروان شــتابان، فرســنگ ها عقب نگه داشته بود.وی با اشاره به 
اهمیت قدرت مندی در راهبردهای دفاعی فرماندهی معظم کل قوا تصریح 
کرد: اینکه اگر تا دیروز اهمیت پدافند هوایی برای متخصصان و فرماندهان 
روشــن بود، امروز با توجه به تحولات اخیر منطقه، اهمیت قدرت دفاعی 
برای همه دنیا مشــخص تر و محرزتر شد.وی اظهار داشت: شرایطی که 
امــروز با جنایت علیه مردم  غزه بوجود آمده اســت، جای تردیدی باقی 
نمی گذارد که نظام سلطه و استکبار جهانی، شورای امنیت سازمان ملل 
متحد را از درجه اعتبار ســاقط کرده اند؛ درحالی که شورای امنیت باید 
برای مــردم دنیا امنیت و آرامش به ارمغان آورد، اما قوانین ضدبشــری 
و ضدانســانی و همچنین مســائلی مانند حق وتو، ساز و کارهای شورای 
امنیت ســازمان ملل را به اندازه ای تنزل داده که در مقابل این جنایات، 
هیچ کاری از آن ساخته نیست و کاملا منفعل است.امیر سرتیپ حاتمی 
با تأکید بر اینکه در چنین شــرایطی، عاملی که می تواند برای کشــورها 
توازن و تعادل ایجاد کند، قدرت دفاعی است و در این بین، قدرت پدافند 
هوایی جایگاه بسیار ویژه ای دارد، افزود: اگر رزمندگان مقاومت فلسطین از 
تعدادی سامانه پدافند هوایی برخوردار بودند و رژیم صهیونیستی  احساس 
می کرد که تعدادی از هواپیماهای آنها می تواند هدف قرار گیرد، شــرایط 
دیگری در غزه حاکم می شــد؛ اما با این وجود رزمندگان فلســطینی در 
جبهه زمینی، توانســته اند، جنایتکاران رژیم صهیونیستی را زمین گیر 
کنند.مشاور فرمانده معظم کل قوا با اشاره به روند پیشرفت و رشد جوامع 
طی قرن های اخیر گفت: تا به امروز در دنیا سه انقلاب صنعتی اتفاق افتاده 
اســت که در حال حاضر ما در آستانه انقلاب صنعتی چهارم هستیم.وی 
خاطرنشان کرد: انقلاب صنعتی اول قرن هجدهم میلادی آغاز و مکانیزه 
شــدن صنایع را در نوردید و در زندگی بشر تغییرات اساسی ایجاد شد. 
در انقلاب صنعتی دوم نیز اتفاقات بزرگی رخ داد و کشــاورزی، بهداشت 
و درمان پیشــرفت کرد؛ درحالی که از ابتدای انقلاب صنعتی اول، کشور 
مــا دچار درگیری های داخلی بود و از آن چیزی که در دنیا اتفاق می افتاد 
غافل و بی خبر بودند.امیر سرتیپ حاتمی با بیان اینکه زمانی که انقلاب 
صنعتی دوم در جهان اتفاق افتاد، در ایران اواخر دوره قاجاریه بود؛ لذا باز 
هم ما در عقب افتادگی و غفلت کامل بودیم و جنگ جهانی اول نیز ایران 
را در معرض فروپاشی کامل قرار داده بود افزود: جهش در حوزه دیجیتال 
و پردازش اطلاعات، قلب انقلاب صنعتی ســوم اســت و خوشبختانه در 
این حوزه، ما بخشــی از عقب افتادگی خود را خصوصــاً پس از پیروزی 
شکوهمند انقلاب اسلامی با سرعت جبران کردیم.مشاور فرمانده معظم 
کل قوا با تاکید بر اینکه امروز در آستانه انقلاب صنعتی چهارمی هستیم 
که ویژگی ها و فناوری های برجسته آن در حال آشکار شدن است، تصریح 
کرد: امروز پدیدآورنده هوش مصنوعی ابراز نگرانی می کند که این فناوری 
چــه اتفاقی را را رقم خواهد زد و حوزه هــای دیگری نیز نظیر روباتیک، 
زیســت فناوری، فراصوت، فضایی و... از ماحصل ها دستاوردهای انقلاب 
صنعتی جدید هســتند.امیر ســرتیپ حاتمی با بیان اینکه امروز عمق و 
دامنه تأثیر این تحولات در زندگی بشــر فزاینده است، گفت: ما در حوزه 
پدافند هوایی نمی دانیم که در ۱۰ تا ۲۰ ســال آینده با چه فناوری هایی 
مواجه ایم؟ و در بحث موشــک ها با چه ســرعت و چــه قدرت انفجاری 
مواجه هستیم؟ ریزپرنده ها چه نقشی ایفا خواهند کرد؟ آیا تهدید واقعی 
ما هواپیماها، پهپادها و موشــک ها هستند یا ریزپرنده هایی هستند که از 
ترکیب این فناوری ها نظیر هوش مصنوعــی، قدرت انفجاری، ارتباطات 
کوانتومی و... به یکباره بــا ۵۰۰۰ ریزپرنده مواجه خواهیم بود؟وی تأکید 
کرد: این موضوعات نشــان می دهد که چه رســالت و ماموریت خطیری 
بر دوش پژوهشــگران، دانشــمندان و محققین عرصه های دفاعی نهاده 
شــده اســت ؛ چراکه از یک  جهــت دارای یک عقب ماندگــی تاریخی 
هســتیم و از طرفی دیگر سرعت تحولات بسیار بالاست و از بعدی دیگر 
نیز عمق این تأثیرات بســیار زیاد اســت.در پایان این مراسم از جمعی از 
پژوهشگران، محققین، نویسندگان برتر  نیروی پدافند هوایی تجلیل شد.

پاسخ تلفنی وزیر کشور به 
مطالبات مردمی

وزیر کشور در جلسه پاســخگویی برخط به مطالبات مردمی حضور یافت.
به گزارش ایســنا، احمد وحیدی در جلسه پاسخگویی برخط به مطالبات 
مردمــی که در مرکز ارتباطات مردمی ریاســت جمهوری برگزار شــد، با 
سپاســگزاری از برگزاری این نشست ها، اظهار کرد: امیدواریم رابطه  دولت 
و مردم با برگزاری این جلســات تقویت شود. دولت مردمی باید حرف مردم 
را بشــنود و از ایده های آنها در تصمیم ســازی استفاده کند.وی ادامه داد: 
امسال برگزاری انتخابات را در پیش داریم که بحث انتخابات، آزمون مهمی 
اســت که امیدواریم به نتایج دشمن کورکن دست پیدا کنیم.وی در پاسخ 
به مخاطبی در خصوص مشکلات شرکت های نفتی و سوختی غیردولتی در 
خصوص رفع تعهدات ارزی و  تعطیلی برخی شــرکت ها و بیکاری کارکنان 
،گفت: لیست شرکت های خود را برای من بفرستید. موضوع ابتدا به ساکن 
به ما برنمی گردد اما پیگیری می کنیم تا مشــکلات حل شود.وزیر کشور 
همچنین در پاســخ به یکی از دهیاران یکی از روســتاهای شهر بانه بابت 
مشکلات ایجاد شــده بابت بدهکاری به شرکت های پیمانکار در روستاها، 
گفت: شــما مشکلات را به فرماندار و استاندار منتقل کنید. من هم موضوع 
را از مرکز پیگیری می کنم.وحیدی در پاســخ به خواســته یکی از اعضای 
شورای شهرستان گراش درباره تعیین تکلیف محدوده جغرافیایی گراش و 
لار و ایجاد کمربندی این شهرســتان، اظهار کرد: این مورد تعیین محدوده 
جغرافیایی را پیگیری می کنیم ولی این مشــکل مهم مردم نیست اختلاف 
ســر یک خیابان اســت. حل این مشــکل را پیگیری می کنم.وزیر کشور 
یکی از اعضای شــورای روستای یکی روســتاهای دزفول درباره مشکلات 
این روســتاها گفت: اگر از دهیار ناراصی هستید، شورای روستا او را تغییر 
دهد. ایــن فرد را خودتان انتخاب کردید. من هم خطاب به اســتاندار می 
نویســم که به سایر مشکلات روستاها رســیدگی کنند.در ادامه یک راننده 
تاکســی ون همدان مشــکلات این رانندگان از جمله مستهلک شدن این 
ون ها را شــرح داد و وحیدی پاسخ داد: ماشــین اسقاط شده شما خریده 
می شود و پول اولیه شما از این راه تهیه می شود و وام با اقساط بلندمدت 
و بدون بهره هم دریافت خواهید کرد و صاحب تاکســی نو خواهید شــد.

امیر دریادار ایرانی گفت: امروز در سواحل زیبای مکران و بندر کنارک شاهد الحاق 
و رونمایی از آخرین دستاوردها به حوزه نیروی دریایی ارتش در بخش سامانه های 
موشــکی برد بلند و ســامانه های پهپادی در حوزه های مختلف شامل شناسایی، 
انهدامی و جنگالی و همچنین، بالگردی هســتیم.به گزارش ایسنا به نقل از ارتش، 
امیر دریادار شــهرام ایرانی، فرمانده نیروی دریایی ارتش صبح امروز - یکشــنبه، 
ســوم دی ماه - در گفتگوی تلویزیونی با شبکه خبر سیما گفت: امروز در سواحل 
زیبای مکران و بندر کنارک شاهد الحاق و رونمایی از آخرین دستاوردها به حوزه 
نیروی دریایی راهبردی ارتش جمهوری ایران در بخش ســامانه های موشکی برد 
بلند و سامانه های پهپادی در حوزه های مختلف شامل شناسایی، انهدامی و جنگالی 
هستیم.وی افزود: سامانه های بالگردی که برای اولین بار به سامانه های جنگالی و 
اطلاعاتی تجهیز شده اند و یک یدک کش بندرگاهی و لنگرگاهی نیز امروز به نیروی 
دریایی ارتش الحاق می شــود.امیر دریادار ایرانی بیان کرد: این دستاوردها امروز با 
حضور سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل ارتش به توان رزمی و عملیاتی 
ناوگان جنوب نیروی دریایی ارتش و منطقه ســوم دریایی نبوت در کنارک الحاق 
شد.فرمانده نیروی دریایی ارتش با اشاره به الحاق موشک کروز دریایی »طلائیه« 
به نیروی دریایی ارتش اظهار کرد: ســامانه موشکی طلاییه با برد بیش از ۱۰۰۰ 
کیلومتر به عنوان یک موشک کاملًا هوشمند در طول عملیات پروازی خود امکان 
این را دارد تا به صورت هوشــمندانه و از طریق سامانه مادر، اهداف جدیدی برای 
آن تعریف شود. یعنی امکان تغییر هدف اولیه پیش بینی شده برای موشک هنگام 
عملیات پروازی وجود دارد و طلائیه در طول مسیر می تواند برنامه پرواز پیچیده ای 
را انتخاب و به ســمت هدف حرکت کند. به نحوی کــه غافلگیری را در بالاترین 
ســطح ممکن انجام داده و با دشمن درگیر شود.وی افزود: سلاح دیگری که امروز 
به منطقه ســوم دریایی نبوت الحاق شد، موشک کروز دریایی »نصیر« است. این 

موشک با برد بیش از ۱۰۰ کیلومتر یک موشک کاملًا هوشمند است و از توانمندی 
بســیار بالا در زمینه عملیات های انهدامی برخوردار اســت. این موشــک بر روی 
یگان های موشــک انداز در ترکیب مختلف ساختاری و یگانی در حال نصب است 
که امروز یک فروند از آن که بر روی ناو موشک انداز مستقر در بندر کنارک نصب 
شده، رونمایی خواهد شد.امیر دریادار ایرانی با اشاره به سایر تجهیزاتی که امروز به 
منطقه سوم دریایی ارتش الحاق می شود، عنوان کرد: در حوزه خود حفاظتی قطعاً 
ســامانه های جنگ الکترونیک بیشترین کمک را به ما می کنند. ما این حوزه را در 
بخش بالگردی در اختیار نداشتیم و برای اولین بار صنایع دفاعی کشورمان موفق 
شدند تا تجهیزات کاملًا به روز در ابعاد مختلف آماده شده و بر روی این بالگرد نصب 
شــده و بر روی همه بالگردها نصب خواهد شد.وی ادامه داد: یک بخش هم فریب 
و مقابله با انواع موشک ها با حساسه های مختلف نیز روی این بالگرد نصب است.

فرمانده نیروی دریایی ارتش تاکید کرد: در خصوص بالگرد اطلاعاتی از آنجایی که 
اطلاعات نقش مهمی در حوزه های مختلف دارد. در حوزه اطلاعاتی بخش اطلاعات 
سفید را داریم که یکی از وظایف نیروی دریایی راهبردی ارتش در عمق اقیانوس 
است که در حوزه تامین امنیت و ایمنی دریانوردان عزیز فعال بوده و بسیار کمک 
کننده اســت.وی افزود: ما از فواصل دورتر امکان شناسایی و رهگیری را در اختیار 
خواهیم داشت. همچنین در عملیات های مختلفی به طور تخصصی در حوزه رزم 
دریایی در عمق دریا می تواند بیشترین کمک را به ماه انجام داده و اطلاعات را در 
سه حوزه چشمی، سامانه ای و تشخیص دوست از دشمن دریافت کند.امیر دریادار 
ایرانی در پایان گفت: همه این تجهیزات توســط صنایع دفاعی کشــور طراحی و 
تولید شده است که قطعاً نقش جوانان، دانش بنیان ها، دانشمندان و متخصصان و 
همچنین صنایع دفاعی که شبانه روزی در این حوزه فعال هستند، موثر بوده است 

و با افتخار همه این تجهیزات ایرانی است.

انتخابات مقدمه تحولرهبر انقلاب اسلامی 
رهبر انقلاب اسلامی متذکر شــدند: برخی از تحول طرفداری 
می کنند اما انتخابات را به عنوان مقدمه تحول، مورد بی مهری 
قــرار می دهند.به گزارش ایســنا، حضرت آیت الله ســید علی 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی صبح روز گذشــته در 
دیدار  با مردم اســتان های خوزستان و کرمان بر اهمیت حضور 
پر شــور مردم در انتخابات مجلس شورای اسلامی که در تاریخ 
۱۱ اســفند ۱۴۰۲ برگزار می شود، تاکید کردند و آن را بسیار 
مهم، تعیین کننده و زمینه ساز تحول خواندند.مهمترین توصیه 
ها و سخنان رهبری درباره انتخابات را در ادامه بخوانید.*ملت 
خود را برای برگزاری انتخابات به بهترین شــکل یعنی همراه با 
۴ خصوصیت »مشارکت قوی  و پرشور، رقابت واقعی جناح ها و 
دیدگاه های مختلف، سلامت حقیقی و امنیت کامل« آماده کند.

*جمهوریت و اســلامیت نظام هر دو به انتخابات وابسته است؛ 
چرا که تحقق جمهوریت و مردم ســالاری و حاکمیت مردم در 
اداره کشور هیچ راهی جز برگزاری انتخابات ندارد.*با انتخابات 
است که ولی فقیه از طریق منتخبان ملت در مجلس خبرگان 
تعیین می شــود؛ ضمن اینکه نمایندگان مجلس هم باید طبق 
مقررات و معارف اسلامی، قوانین را مصوب کنند.*نبود انتخابات 
موجب برقراری دیکتاتوری یا هرج و مرج و ناامنی و اغتشــاش 
است.*انتخابات تنها مسیر صحیح و حقیقی است که می تواند 
حاکمیت ملی مردم را تأمین کند.*مشارکت قوی در انتخابات 

معجزه آفرین اســت*برگزاری انتخاباتی پرشــکوه و با حضور 
پرشور مردم، موجب وحدت ملی می شود. وحدت ملی و حضور 
پر قــدرت مردم در صحنه، قدرت ملی مــی آورد و قدرت ملی 
موجب امنیت می شود که امنیت نیز زمینه ساز پیشرفت علمی، 
شکوفایی اقتصادی و حل مشکلات گوناگون اقتصادی، سیاسی 
و فرهنگی می شــود.*انتخابات، پایه و زمینه ساز است.*برخی 
از تحــول طرفداری می کنند اما انتخابــات را به عنوان مقدمه 
تحول، مورد بی مهــری قــرار می دهند.*دیدگاه های مختلف 
سیاســی، اقتصادی و فرهنگی، اگر می خواهید به نفع دیدگاه 
خود تحول ایجاد کنید، راهش ســر کار آوردن کسانی است که 
با شــما هم جهت هستند که این مســئله نیز فقط با انتخابات 
محقق می شــود.*علمای اعلام، اســتادان دانشــگاه و حوزه، 
صداوســیما، مطبوعات و جوانان و اعضــای خانواده ها از مردم 
برای مشــارکت در انتخاباتی پرشور تشویق کنند.*میدان باید 
برای حضور جناح های سیاسی و گرایش های گوناگون سیاسی-

اقتصادی-فرهنگی در مســابقه بزرگ انتخابات باز باشد تا همه 
دیدگاه هــا و نگاه ها در این میدان فعال باشند.*دلســرد کردن 
مردم از انتخابات کاری غلط و به ضرر کشور است. بعضی ها برای 
دلسرد کردن مردم، دائم مشکلات کشور را یادآوری می کنند در 
حالی که راه حل مشکلات، انتخابات است و برای رفع مشکلات 

باید در انتخابات شرکت کرد.

معاون وزیر اقتصادی و دارایی ضمن تاکید بر مردمی سازی اقتصاد از طریق مولدسازی، اظهار کرد: درآمد حاصل از ۲۰ 
همت دارایی مازاد خراسان رضوی صرف تکمیل پروژه های نیمه تمام این استان می شود.به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از سازمان خصوصی سازی، مالک رحمتی معاون وزیر اقتصادی و دارایی و رئیس این سازمان در آخرین روز پاییز 
۱۴۰۲ در این جلسه کارگروه مولدسازی استان خراسان رضوی حضور یافت و بیان داشت: سامانه مولدسازی دارایی های 
دولت سامانه ای هوشمند است که مدیران دستگاه های اجرایی با ثبت نام در آن می توانند املاک دولتی استان را مشاهده 
نموده و در تکمیل پروژه های نیمه تمام دســتگاه خود، از ظرفیت مولدسازی اســتفاده نمایند.وی با اشاره به تعامل و 
همکاری خوب در موضوع مولدسازی، میان مدیران دستگاه های اجرایی استان خراسان رضوی بیان داشت: با وجود اینکه 
املاک مازاد در مراکز اســتان ها، ارزش افزوده بیشــتری دارند ولی باید از ظرفیت املاک سایر شهرستان ها، در راستای 
تکمیل پروژه های نیمه تمام آنها استفاده شود.معاون وزیر اقتصاد تصریح کرد: ۹۰ درصد پروژه های نیمه تمام، تکلیفی 
بوده و تعریفی نیستند و در این شرایط همه ما باید فرصت را غنیمت شمرده تا بتوانیم عقب ماندگی یک دهه ای که با این پروژه های نیمه کاره به ارث رسیده است 
را، با استفاده از ظرفیت مولدسازی، جبران نمائیم.وی با اشاره به بیانات رئیس جمهور گفت: باید طوری عمل شود که استفاده از ظرفیت مولدسازی در املاک مازاد، 

برای مدیران دستگاه های اجرایی افتخار محسوب شده و از این مدیران تقدیر به عمل آید.

کاردار روسیه در تهران در غیاب سفیر این کشور توسط دستیار مدیرکل خلیج فارس وزارت امور خارجه 
احضار و مراتب اعتراض شدید دولت جمهوری اسلامی ایران به فدراسیون روسیه به وی ابلاغ شد.به گزارش 
خبرگزاری مهر، کاردار روسیه در تهران در غیاب سفیر این کشور عصر شنبه توسط دستیار مدیرکل خلیج 
فارس وزارت امور خارجه احضار و مراتب اعتراض شدید دولت جمهوری اسلامی ایران به فدراسیون روسیه 
در خصوص تکرار حمایت دولت روســیه از دعاوی بی اســاس مندرج در بیانیه ششــمین نشست مجمع 
همکاری عرب و روســیه در مراکش، ابلاغ و یادداشت اعتراضی به وی تسلیم گردید.در این دیدار دستیار 

مدیر کل خلیج فارس با یادآوری ضرورت احترام به حاکمیت و تمامیت ارضی کشورها به عنوان یکی از اصول شناخته شده و بنیادین در مناسبات کشورها، بر تعلق 
ابدی جزایر سه گانه ایرانی در خلیج فارس به کشورمان تصریح و تاکید نمود که دولت جمهوری اسلامی ایران هر ادعایی از هر طرفی در این خصوص را مردود و غیر 

قابل پذیرش می داند.کاردار روسیه در این دیدار تاکید کرد مراتب اعتراض دولت جمهوری اسلامی ایران را در اسرع وقت به مقامات کشورش منعکس خواهد نمود.

توسط دستیار مدیرکل خلیج فارس وزارت خارجه؛بازگشت دارایی مردم با مولد سازی

کاردار روسیه در تهران در غیاب سفیر این 
کشور احضار شد

فرمانده نیروی دریایی ارتش اعلام کرد

جزییات جدیدترین الحاقات به نیروی دریایی ارتش
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گزیده خبر استراتژی مدون و رقابت پذیری، لازمه پیشرفت صنعت خودروسازی

مدیرعامل شرکت ملی نفت: افزایش 
ظرفیت تولید نفت از میدان آزادگان

در نشســت تخصصی مرکز توسعه و آینده نگری که با موضوع صنعت 
خودروسازی برگزار شد اعلام شد؛ برای توسعه صنعت خودروی کشور 
نیازمند اســتراتژی مدون و رقابت پذیر هستیم.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از روابط عمومی مرکز توســعه و آینــده نگری، یک صد و 
پنجاهمیــن نشســت علمی-تخصصی مرکز پژوهش های توســعه و 
آینده نگری، بــا عنوان "موانع و راهکارهــای عملیاتی تولید باکیفیت 
در صنعت خودروسازی" روز چهارشــنبه ۲۹ آذرماه ۱۴٠۲، با حضور 
مهنــدس مرتضی خالصی؛ رئیــس امور صنعت، معــدن و ارتباطات 
سازمان برنامه و بودجه کشور به عنوان مدیر علمی، دکتر محمّدحسن 
شــجاعی فرد؛ رئیس پژوهشکده و دانشکده مهندسی خودرو دانشگاه 
علم و صنعت ایران و مهندس جلال رشیدی کوچی، نماینده مجلس 
شورای اسلامی به عنوان سخنران برگزار شد.در ابتدای نشست مرتضی 
خالصی؛ رئیس امور صنعت، معدن و ارتباطات ســازمان برنامه وبودجه 
کشــور به عنوان مدیر علمی نشســت، ضمن اشاره به کیفیت صنعت 
خودروســازی به عنوان چالش در دولت و بخصوص در بخش صنعت 
که باعث بروز نارضایتی هایی از جانب مردم شــده است، گفت: صنعت 
خودروســازی از ابتدای انقلاب فراز و نشیب های بسیاری داشته است. 
بعد از سال ۱۳۶٠ در سال ۱۳۷۷ اولین قانون خودرو کشور به تصویب 
مجلس شــورای اسلامی رسید، که یک نقطه عطفی در صنعت ایجاد 
کرد ولی به دلیل فضایی که در این صنعت در آن زمان ایجاد شده بود 
و اختیار تنظیم بازار در یک سازمان با ارکان مختلف شکل می گرفت، 
صنعت خودرو به ســمت خودروسازی باکیفیت حرکت نکرد. تا اینکه 
در سال ۱۳۷۸ بر اساس مصوبه شورای اقتصاد کلیه اختیارات به عهده 
وزیر صنعت و معدن آن زمان قرار داده شــد تا به صورت مســتمر با 
یک ســاختار نظارتی، هم کنترل قیمت و هم کنترل تولید را بر عهده 
داشته باشد. از آن زمان به بعد جهش تولید آغاز شد که موجبات بهبود 
وضعیت خودروسازی و ایجاد مراکز تحقیقاتی و توسعه ای و قطعه سازی 
را مهیــا کرد. پس از آن در ســال ۱۳۹٠ آغاز تحریم های همه جانبه 
علیه ایران، موجب افت سنگینی در صنعت خودروسازی شد و پس از 
آن در سال ۱۳۹۷ مستقیماً صنعت خودروسازی مورد هدف تحریم ها 
قرار گرفت. صنعت خودروسازی، قطعه سازی و مشارکت های خارجی 
در این صنعت با ســایر کشــورها کاملًا قطع شد و که همین موضوع 
منجر به رکود ســنگین در صنعت خودروسازی شد.مهندس مرتضی 
خالصی در ادامه افزود: انتظار من در این جلســه این اســت که ضمن 
بررسی وضع موجود در صنعت خودروسازی به بررسی وضع مطلوب نیز 
پرداخته شود و برنامه های راهبردی و سیاست های کلی برای پیشرفت 

صنعت خودرو ارائه شــود.در ادامه نشست محمّدحسن شجاعی فرد؛ 
رئیس پژوهشــکده و دانشکده مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت 
ایران ضمن بیان تاریخچه ای از صنعت خودروسازی در کشور گفت: ما 
هیچ تعریف و استراتژی مشخصی در صنعت خودرو نداریم و هنوز هم 
مردم با قرعه کشــی و قیمت چند برابر خودرو تهیه می کنند و در این 
قضیه عواملی چون نبود ثبات مدیریتی، نبود استراتژی مدون، تحمیل 

قوانین اجباری، دخالت ۳۷ مرکز در صنعت خودرو و.... مؤثر هستند.
رئیس پژوهشــکده و دانشکده مهندسی خودرو دانشگاه علم و صنعت 
ایران افزود: از همان سال های اولیه برخی از افراد به دنبال ایجاد رانت و 
مافیا در صنعت خودرو بودند، که در صدد تبدیل صنعت خودروسازی از 
یک بنگاه صنعتی به یک بنگاه اقتصادی بودند و به جای ارائه طرح های 
توسعه محصول برای صنعت خودروســازی به دنبال خرید و سرمایه 
گذاری در بخش هایی بودند که هیچ ارتباطی به صنعت خودرو نداشت. 
بنابراین مافیای خودرو بحث کوچکی نیســت که بتوان به سادگی از 

کنار آن گذشت.شجاعی فرد در ادامه خاطرنشان کرد: موضوع دیگر این 
است که ما زیرســاخت لازم برای واردکردن و تولید خودروهای برقی 
در کشــور را نداریم و باید طوری در این زمینه حرکت کنیم که ابتدا 
خودروهای برقی جایگزین خودروهای قدیمی و فرسوده شود، در وهله 
دوم قیمت خودرو برای مردم به صرفه و قابل خرید شــود و همچنین 

زیرساخت های لازم برای ورود این گونه خودروها به کشور مهیا گردد.
در ادامه این نشست جلال رشــیدی کوچی، نماینده مجلس شورای 
اسلامی، ســخنرانی خود را با این سوال آغاز کرد که خروجی صنعت 
خودرو برای مردم پس از ۵٠ ســال چه چیزی می تواند باشد؟ باید به 
ایــن موضوع از دو بعد نگاه کرد که یــک خروجی آن همین آلودگی 
هوای تهران و بســیاری از شهرهای دیگر کشورمان است که بین ۶٠ 
الــی ۷٠ درصد از عامل این آلودگی به دلیل تردد خودروهای عمومی 
و خصوصی اســت که در درون شــهرها تردد می کنند و این در حالی 
اســت که هر سال در سطح کشــور چیزی بین ۷ الی ۸ میلیارد دلار 

برای مقابله با آلودگی هوا هزینه می شــود. مساله بعدی این است که 
ما برای تولید و تأمین برق کشور مجبور هستیم که مازوت بسوزانیم 
تا برق کشــور را تأمین کنیم، این در حالی است که برای خودروهای 
برقی که وارد کشور می کنیم نیز باید برق تولید کنیم و در این صورت 
نیز چاره ای بجز اســتفاده از مازوت برای تأمین برق نداریم و همین 
موضوع نیز باعث آلودگی هوا می شــود. اینها تناقضاتی اســت که در 
حــوزه اجرا به وجود می آید و دلیــل اینکه صنعت خودرو به این روز 
افتاده این است که در صنعت خودرو انحصار ایجاد شد و رقابت پذیر 
نبود و دخالت های دولت در آن زیاد بود و بازاری را برای برخی از افراد 
ایجاد کرد که دارای سود و منفعت برای آن افراد بود.مهندس رشیدی 
کوچی ادامه داد: برخی بر این عقیده هستند که واردات خودرو باعث 
ایجاد آســیب به صنعت خودروسازی می شود؛ اما حقیقت ماجرا این 
نیست و تجربه نشان داده است که در طول سال های ۱۳۸۹ تا ۱۳۹۷ 
چیزی بین ۱۶٠ هزار الی ۱۷٠ هزار خودرو به داخل کشــور وارد شد 
که منجر به ایجاد تعادل بین عرضه و تقاضای خودرو در داخل کشور 
شد.این نماینده مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: ما باید مازاد 
تقاضای خودرو در کشــور را با افزایــش واردات خودرو تأمین کنیم؛ 
اما مســئله ای که در مورد واردات خودرو مطرح می شود مالیات ها و 
سودهای بالایی اســت که از جانب دولت بر روی قیمت خودروهای 
وارداتی افزوده می شــود و باعث می گردد که یک خودرو با قیمت ۱۵ 
هــزار دلار، با قیمت ۴٠ هزار دلار به مردم فروخته شــود. نکته دوم 
این اســت که ما زیرســاخت واردات خودرو به داخل کشور را نداریم 
یعنی کشــتی و کامیون حمل خودرو برای پخش کردن خودروهای 
وارداتی به سطح کشــور را در اختیار نداریم.وی ادامه داد: باید اجازه 
بدهیم که تولیدکنندگان باهم در تولید خودرو رقابت داشــته باشند؛ 
یعنی یک بازار رقابتی آزاد بین خودروســازان داخلی ایجاد شــود و 
همچنیــن مالیاتی که برای واردات خودرو به داخل کشــور دریافت 
می شود نهایتاً ۳٠ درصد باشــد تا امکان رقابت خودروهای داخلی با 
خودروهای خارجی نیز وجود داشــته باشد. با ایجاد رقابت درست و 
منطقی است که صنعت خودروسازی به شکوفایی و پیشرفت خواهد 
رسید.در انتهای نشست ســایر کارشناسان و صاحب نظران حاضر در 
نشست به بیان نقطه نظرات و سوالات خود پرداختند.شایان ذکر است 
این نشست روز چهارشنبه ۲۹ آذرماه سال ۱۴٠۲، به صورت حضوری 
و مجازی و با مشارکت دستگاه های اجرایی ملی و استانی، دانشگاه ها، 
اندیشــکده ها و مراکز پژوهشی کشور در سالن دکتر حسین عظیمی 

مرکز پژوهش های توسعه و آینده نگری برگزار شد.

 مدیرعامل شــرکت ملی نفت گفت: ۶٠ حلقه چاه جدید به ظرفیت تولید میدان 
مشترک آزادگان جنوبی اضافه شده است.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صدا 
و سیما، محسن خجسته مهر مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران گفت: همه میادین 
مشترک کشور تعیین تکلیف شــده اند و تا پایان امسال، قرارداد توسعه دو میدان 
مشترک به امضا می رسد.وی افزود: از سال گذشته تاکنون، فقط در میدان مشترک 
آزادگان جنوبــی ۶٠ حلقــه چاه جدید به ظرفیت تولید اضافه شــده و تولید این 
میدان را به ۱۲٠ هزار بشکه در روز رسانده است.آ خجسته مهر ادامه داد: در آینده 
نزدیــک قادر خواهیم بود که به صورت یکپارچه، قرارداد طرح توســعه فاز دوم از 
میادین مشــترک آزادگان شمالی و جنوبی را به امضا برسانیم و همچنین فاز دوم 
توسعه میدان مشترک آزادگان را تا پایان ســال به قرارداد می رسانیم.معاون وزیر 
نفت همچنین درباره تأمین مالی احداث پالایشگاه مهر خلیج فارس گفت: شرکت 
ملی نفت ایران به طور کامل به وظیفه خود بر اســاس قانون بودجه امسال پایبند 
و در حال اجراســت.ابتدای شهریور امسال عذاری اهوازی مدیرعامل شرکت نفت و 
گاز اروندان وابسته به شرکت ملی نفت ایران گفته بود: ظرفیت تولید روزانه میدان 
آزادگان جنوبی در ابتدای فعالیت دولت ســیزدهم، حدود ۸۲ هزار بشــکه بود و تا 
ابتدای شهریور، با رســیدن به ظرفیت ۱۱۵ هزار بشکه در روز، شاهد افزایش ۲۵ 

درصدی تولید از این میدان هستیم.

مدیرعامل شرکت توسعه گردشگری ایران گفت: تفاهم نامه ای برای تهیه شیوه نامه 
گردشــگری منابع آبی کشور با بهره برداری علمی تر از ظرفیت های کشور با وزارت 
نیرو تدوین شد.به گزارش خبرگزاری مهر همتی مدیرعامل شرکت توسعه گردشگری 
ایران در گفت وگو با رادیو اقتصاد اظهار داشــت: موضوع گردشگری آبی از دیرباز در 
فرهنگ و آداب مردم کشــور ریشه داشته و در حال حاضر علیرغم تنش های آبی در 
نقاط مختلف، همچنان ظرفیت های آبی بالقوه فراوانی داریم که نگاه تخصصی و فنی 
به آن نشــده است.همتی با اشاره به تفاهم نامه شــرکت توسعه گردشگری ایران با 
وزارت نیرو افزود: با این تفاهم نامه شیوه نامه ای تدوین می گردد تا گام بلندی برای 
بهره برداری علمی از گردشــگری آبی در کشور فراهم شود.وی با اشاره به ۲٠٠ سد 
فعال کشــور و هزاران رودخانه و برکه و چشمه و.. در نقاط مختلف گفت: این منابع 

آبی از جمله ظرفیت هایی هســتند که می توان با نگاه صحیح به ذخیره های زیستی 
و حفظ آن، مقوله گردشگری آبی را فعال کرد.این مقام مسؤول با تاکید به مطالعات 
وســیع و گسترده ای که در خصوص منابع آبی کشــور صورت گرفته بیان داشت: از 
ســال های گذشته تا امروز تمامی آب های معدنی کشور به تفکیک و با نوع کاربرد و 
خواص آن و ســدها و برکه ها و تالاب ها و چشــمه های متنوع شناسایی شده است و 
بعضاً در مراحل مقدماتی و اجرایی مورد اســتفاده قرار گرفته، اما گام بلند وزیر نیرو 
در این مســیر در توسعه گردشگری آبی حائز اهمیت بوده است.وی دغدغه امروز را 
استفاده بهینه از ذخایر و پهنه های منابع آبی عنوان کرد و تصریح کرد: علیرغم درآمد 
زایی این صنعت و توجه به محیط زیست می توانیم ضمن حفظ ذخایر ارزشمند آبی 

کشور در ارتقا آن بکوشیم.

طبق اعلام شــرکت ســپرده گذاری مرکزی، بیش از ۴۸۸ میلیارد تومان ســود در هفته پایانی آذر امسال از طریق اطلاعات 
سامانه سجام به حساب سهامداران واریز شد.به گزارش ایسنا، اطلاعات منتشر شده در خصوص جزئیات واریز مطالبات جاری 
و سنواتی سهامداران در هفته چهارم آذرماه امسال نشان می دهد، بیش از ۴۸۸ میلیارد تومان سود توسط ۱۲ ناشر به صاحبان 
ســهام پرداخت شده است.بر اســاس این گزارش، در این دوره زمانی، سه شرکت  »توسعه  سامانه های  نرم افزاری  نگین، تکادو، 
گروه  ســرمایه گذاری  صنایع  ومعادن  فلات  ایرانیان«، سود ســنواتی ۳۴ هزار و ۷۵۹ سهامدار را که شامل ۵۳ میلیارد و ۱۱۲ 
میلیون تومان می شود را با استفاده از سامانه جامع اطلاعات مشتریان )سجام( واریز کرده اند.همچنین در هفته چهارم آذر امسال، ۹ ناشر »سرمایه گذاری  داروئی  تامین، شیمی  
داروئی  داروپخش، البرز دارو، تولید مواد اولیه  داروپخش، پاکدیس، کشاورزی  ودامپروری  مگسال، آهنگری  تراکتورسازی  ایران، گروه  سرمایه گذاری  توسعه  صنعتی ایران، توزیع 
 داروپخش«، سود جاری ۳۲۱ هزار و ۸۹۷ سهامدار که شامل ۴۳۵ میلیارد و ۵۸۵ میلیون تومان می شود را توسط سمات و از طریق سامانه سجام واریز کرده اند.لازم  به ذکر 
است، سجام یک سامانه زیر ساختی برای شناسایی مشتریان جهت ورود به باشگاه بزرگ بازار سرمایه ایران است که تمام فعالان این بازار اعم از »سرمایه گذاران، مشتریان و 
مدیران نهادها« در این سامانه، فقط یک بار برای همیشه اطلاعات خود را در آن ثبت خواهند کرد و پس از احراز هویت حضوری و غیر حضوری قادر به دریافت خدمات مبتنی 
بر داده های تایید شده خواهند بود.بر اساس این گزارش، از طریق این سامانه اطلاعات هویتی، شماره حساب، شماره موبایل، آدرس الکترونیکی و اقامت دایمی فرد ثبت می شود 

و از آن به بعد هیچ نهاد مالی نیازی به دریافت مجدد اطلاعات آن سهامدار را ندارد.

ســازمان امور مالیاتی اعلام کرد که با بررســی اطلاعات دریافت شده از سامانه املاک و مستغلات، تعداد ۱۵٠٠ مشاور املاک 
و بیش از ۴٠٠ هزار مودی جدید در منبع مالیات مســتغلات شناسایی شــده است.به گزارش ایسنا، بر اساس ماده ۵۳ قانون 
مالیات های مستقیم، درآمد مشمول مالیات املاکی که به اجاره گذاشته می شوند، عبارت است از کل مال الاجاره اعم از نقدی 
و غیرنقدی پس از کسر ۲۵ درصد بابت هزینه ها و استهلاکات و تعهدات مالک نسبت به مورد اجاره؛ بنابراین ۷۵ درصد درآمد 
اجاره املاک مشمول مالیات بوده و ۲۵ درصد آن معاف از مالیات است.البته در تهران خانه های با مساحت کمتر از ۱۵٠ متر 
و در سایر نقاط کشور واحدهای کمتر از ۲٠٠ متر مربع از مالیات معاف هستند.هشتم خرداد امسال نمایندگان مجلس شورای 

اسلامی، موجران املاک مسکونی را مکلف کردند تا قرارداد اجاره املاک و مستغلات را از طریق دفاتر اسناد رسمی در سامانه الکترونیک ثبت اسناد یا در سامانه ثبت 
معاملات املاک و مستغلات کشور ثبت کنند. در حال حاضر دریافت کد رهگیری برای قراردادهای اجاره به صورت رایگان است و مالکان و مستاجران می توانند بدون 
مراجعه به دفاتر مشاور املاک نسبت به دریافت کد رهگیری اقدام کنند.بر اساس اطلاعات جدیدی که سازمان امور مالیاتی اعلام کرده از تعداد ۳۷۳ هزار ۱۳۱ مودی 
دارای شرایط مشمولیت ماده ۷۷ قانون مالیات های مستقیم، تعداد ۶۳ هزار و ۴۱ مودی فاقد ثبت نام مالیاتی شناسایی شده است.این شناسایی بر اساس اطلاعات 
دریافت شده از سازمان های مرتبط و کسب و کارها در اجرای ماده ۱۶۹ مکرر مالیات های مستقیم مربوط به سال های عملکرد ۱۳۹۵ الی ۱۳۹۹، اطلاعات جدیدی 

که در سال ۱۴٠۲ دریافت شد و همچنین بررسی اطلاعات درون سازمانی مربوط به عملکرد سال های ۱۳۹۶ تا ۱۳۹۹ تهران و سایر شهرها به دست آمده است.

در هفته پایانی آذرماه انجام شد

شناسایی ۴۰۰ هزار ملک اجاره ای برای دریافت مالیاتواریز بیش از ۴۸۸ میلیارد تومان سود برای سهامداران

۶۰ درصد از شبکه فشار 
ضعیف به کابل خودنگهدار 

تبدیل شده است

بر اســاس گزارش ها حدود ۱۳۵ هزار کیلومتر شبکه و کابل مسی برق 
در کشور وجود دارد که باید به کابل خود نگهدار مجهز شود و ۷٠ هزار 
میلیارد ریال اعتبار برای تبدیل آن برآورد شده است.به گزارش خبرگزاری 
مهر به نقل از وزارت نیرو، با افزایش قیمت جهانی مس و افزایش پدیده 
سرقت کابل های مسی شبکه در سراسر کشور و در پی آن زیان هنگفت 
به شبکه های توزیع، جایگزین کردن این سیم ها با کابل های خود نگهدار 
یکی از برنامه های اساســی بخش توزیع برق است که در کاهش تلفات، 
جلوگیری از انشعابات غیرمجاز و بهینه سازی و نوسازی شبکه نقش دارد.

کابل های خود نگهدار که هادی آن از جنس آلومینیوم اســت و امروزه 
در شبکه های فشار ضعیف بخش توزیع جایگزین سیم مسی شده است، 
کمتر مورد توجه سارقان است؛ اما سیم های مسی بدون عایق بلافاصله 
ذوب و به شــمش و کالای دیگر تبدیل می شود.بر این اساس از ابتدای 
اجرای طرح جایگزینی سیم مسی به کابل خود نگهدار تا کنون، بیش از 
۶٠ درصد از شــبکه فشار ضعیف به کابل خود نگهدار تبدیل شده است 
و تا کنون در شرکت های توزیع لرستان، مشهد، خراسان شمالی، تهران 
بزرگ، شــیراز و فارس ۱٠٠ درصد این طرح اجرایی شده و کردستان، 
البرز، اهواز و اســتان تهران بیش از ۹۵ درصد پیشرفت داشته اند، البته 
شرکت توزیع کردســتان نزدیک به ۹۸ درصد پیشرفت پروژه داشته و 
تا آخر امســال به ۱٠٠ درصد می رسد.از ســوی دیگر حدود ۱۳۵ هزار 
کیلومتر شــبکه مسی وجود دارد که منتظر تبدیل به کابل خود نگهدار 
اســت، ۷٠ هزار میلیارد ریال برای تبدیل شــبکه مسی موجود به خود 
نگهدار برآورد هزینه شــده اســت و با توجه به منابع در اختیار، بحث 
تبدیل و اصلاح شــبکه در دستور کار قرار دارد.به گفته کارشناسان امر 
با وجود آنکه ایجاد شــبکه زمینی برق از لحاظ فنی بسیار ایده آل است، 
اما هزینه اجرا و موانع موجود بر ســر راه آن باعث می شــود که کمتر 
عملیاتی و اجرایی باشد.با این حال بخش عمده شبکه فشار ضعیف تهران 
بزرگ، زمینی است و دردسرهای کمتری دارد، چرا که عمر این شبکه ها 
بیشــتر و فرسودگی آن ها کمتر است، کارایی بهتری هم دارند، در عین 
حال برای شــهرهای جدیدی که در حال ساخت هستند، چنانچه تونل 
انرژی برای آن تأمین شــود، امکان زیرزمینی شدن خطوط برق وجود 
دارد.این گزارش حاکی است جایگزینی و اصلاح شبکه فرسوده با حفظ 
محیط زیست هماهنگی بیشتری داشته و کاهش تلفات غیرفنی، کاهش 
برق دزدی ها، کاهش خسارات و خاموشی های ناشی از سرقت سیم های 
مســی، توسعه اشتغال و افزایش ایمنی شبکه برق در حوادث طبیعی و 
برخورد اجسام، از مزایای این طرح است.بر اساس این گزارش پروژه های 
تعویض سیم مسی به کابل خود نگهدار نخستین بار در سال ۱۳۸۹ کلید 
خورد و تا کنون بیش از بیش از ۶٠ درصد از شبکه فشار ضعیف به کابل 

خود نگهدار تبدیل شده است.

سازمان امور مالیاتی:

افزایش مالیات برای طلا نداریم
سازمان امور مالیاتی در پاسخ به برخی شایعات و ابهامات در خصوص مالیات طلا 
اعلام کرد: هیچ مالیات جدید یا افزایش نرخی در حوزه مالیات ســتانی از صنف 
طلا وضع نشده و همچنین اصل طلا و جواهر و پلاتین به کار رفته در مصنوعات 
ســاخته شــده از فلزات مزبور معاف از مالیات بر ارزش افزوده اســت.به گزارش 
ایســنا، در روزهای اخیر سازمان امور مالیاتی، مشاغل چهارگانه را ملزم به صدور 
صورت های مالی در سامانه مودیان کرد.در پی این اقدام برخی شایعات در فضای 
مجازی مطرح شــد مبنی بر اینکه مالیات ۲۵ درصدی در بخش طلا و جواهرات 
وضع شــده است.در این زمینه روابط عمومی سازمان امور مالیاتی به ایسنا اعلام 
کــرد: هیچ مالیات جدید یا افزایش نرخی در حوزه مالیات ســتانی از صنف طلا 
وضع نشــده و اخذ مالیات ۲۵ درصد از طلا کذب است.طبق اعلام این سازمان، 
اصل طلا و جواهر و پلاتین به کار رفته در مصنوعات ساخته شده از فلزات مزبور 
معاف از مالیات بر ارزش افزوده اســت و تنها اجرت ساخت و سود فروشنده که 
سهم کوچکی از مبلغ پرداختی بابت خرید می باشد مشمول ارزش افزودهاست.

تدوین شیوه نامه گردشگری آبی برای بهره برداری 
علمی از منابع کشور



4روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران دوشنبه 4 دی 1402  11 جمادی الثانی 1445  25 دسامبر 2023 نفت و انرژی

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad5306 8 صفحه    سال نوزدهم    شماره

www.sobh-eqtesad.ir
info@sobh-eqtesad.ir

گزیده خبر

نایب رئیس کمیسیون انرژی خبر داد

بررسی ابعاد اختلال سامانه 
پمپ های بنزین در کمیسیون 

انرژی

نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی از بررسی ابعاد اختلال 
در ســامانه پمپ های بنزین در این کمیسیون خبر داد.هادی بیگی نژاد در 
گفت وگو با ایســنا، با اشاره به بررســی موضوع اختلال سامانه پمپ های 
بنزین در نشست کمیســیون انرژی مجلس، بیان کرد: چهارشنبه گذشته 
کمیسیون انرژی در جلسه ای با حضور وزیر نفت، معاونان وزیر و مسئولان 
شرکت پالایش و پخش ابعاد این اتفاق را بررسی کرد. از آنجا که هنوز برخی 
از ابعاد این موضوع ناشناخته است، مقرر شد ظرف ۱۰ روز آینده وزارت نفت 
اطلاعاتی را جمع آوری کرده و کمیســیون انرژی جلسه ای دیگر با حضور 
مســئولان وزارت نفت برگزار کند.این عضو کمیسیون انرژی اظهار کرد: بر 
اســاس گزارش ارائه شده به اعضای کمیسیون، این حمله توسط دشمن با 
نفوذی که در داخل کشور داشته، انجام شده است. یعنی این حمله مستقیما 
از طریق اینترنت نبوده اســت چون شبکه سوخت رسانی کشور به اینترنت 
وصل نیست.نماینده ملایر در مجلس گفت: باید به این موضوع توجه داشت 
که این ماجرا خیلی زود مدیریت شــد. مجموعه وزارت نفت با تلاش شبانه 
روزی و با تجربه قبلی خود توانست طی چند ساعت ماجرا را جمع کند.بیگی 
نژاد تصریح کرد: خروجی تلاش شبانه روزی مسئولان وزارت نفت این بود 
که کل اختلال در حد دو الی سه ساعت طول کشید و مردم آشفتگی داخل 
پمپ بنزین ها و شبکه سوخت رسانی کشور ندیدند. این هم ماحصل تلاش 

مسئولان در وزارت نفت و شرکت پالایش و پخش بود.

اینورترهای خورشیدی 
ایران ساخت به کمک شبکه 

برق شهری می آیند
شــرکت های  از  یکــی 
فعــال در حوزه  دانش بنیان 
الکترونیکــی  تجهیــزات 
موفق به تولیــد اینورترهای 
شبکه  به  متصل  خورشیدی 
شده است که کار آن تبدیل 
برق تولید شــده در پنل های 

خورشیدی به توان قابل استفاده در برق شهری است و در واقع این گونه به 
کمک شبکه برق شهری می آید.به گزارش ایسنا، احمد نیک روش، مدیرعامل 
این شــرکت دانش بنیان اظهار کرد: دســتگاه تولیدی ما به لحاظ فناوری 
کاملا بومی سازی شــده و صددرصد تولید داخل است. از ویژگی های مهم 
این دستگاه ســازگاری با شرایط اقلیمی ایران است که می تواند در شرایط 
تغییرات آب و هوایی شدید برخی از مناطق ایران عملکرد کاملا قابل قبولی 
ارائه کند.وی افزود: تنوع این محصول در بازار کشــور زیاد است، به خصوص 
این که شرکت های چینی در بازار ایران بسیار فعال هستند.نیک روش توضیح 
داد: رقابت با چینی ها به لحاظ قیمت کار ساده ای نیست. تیراژ تولید برخی 
شرکت های چینی تا پنج  میلیون دستگاه در سال است. یک شرکت ایرانی 
اگر بخواهد با تیراژ هزار دســتگاه در سال با این شرکت ها رقابت کند، هیچ 
شانسی ندارد، مگر این که مورد حمایت قرار بگیرد.به نقل از معاونت علمی 
ریاست جمهوری، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به این که ایران 
کشوری با ظرفیت بســیار بالا برای تولید انرژی از نیروگاه های خورشیدی 
است، خاطرنشــان کرد: اکنون که کشور در بحران جدی انرژی است، تازه 
به دنبال تعرفه هستیم و وقتی صحبت از تعرفه حمایتی می شود، می گویند 
تولید ما کفاف داخل را نمی دهد. همیشه خیلی دیر از خواب بیدار می شویم 
و وقتی بیدار می شویم خیلی عجله داریم؛ برای همین بازار را به شرکت های 

چینی واگذار می کنیم.

برق ایستگاه پمپاژ آب 
مسجدسلیمان پایدار شد

ایسنا/خوزســتان مدیر امور انتقال ناحیه شمال شرق شرکت برق منطقه ای 
خوزســتان از نصب تجهیزات جدید در پســت برق انقــلاب جهت تامین 
برق پایدار و مطمئن ایســتگاه پمپاژ آب شــهید بهنام محمدی شهرستان 
مسجدســلیمان خبر داد.محســن علی پناهی امــروز، ۳ دی ماه در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: یکی از الزامات جهت تحویل آب شــرب به شــبکه 
شهری و روستایی شهرســتان مسجدسلیمان، تامین برق مطمئن و پایدار 
جهت کارکرد وسایل برقی پمپاژخانه آب شهید بهنام محمدی است.وی با 
بیان اینکه هر ساله بطور منظم و دوره ای اقدامات تعمیرات پیشگیرانه پست 
برق انقلاب که در مجاورت پمپاژخانه آب شهرستان مسجدسلیمان واقع در 
منطقه گدار قرار دارد، انجام می شــود.پناهی ادامه داد: در همین راســتا در 
آبان ماه تعداد ۳ دستگاه ترانسفور جریان ۱۳۲ هزار ولت جهت ترانسفورماتور 
قدرت شــماره یک پست انقلاب تهیه، نصب و راه اندازی شد و فیلتراسیون 
روغن این ترانس نیز جهت بهبود عملکرد عایقی انجام شد.پست ۱۳۲ به ۱۱ 
کیلوولت انقلاب شهرستان مسجدسلیمان واقع در منطقه گدار در مجاورت 
سد و نیروگاه مسجدسلیمان قرار داشته که وظیفه تامین برق پمپاژخانه آب 

شهید بهنام محمدی و روستاهای اطراف منطقه را برعهده دارد.

صفر تا صد طرح عدم تخصیص سهمیه سوخت به خودروهای فاقد بیمه نامه شخص ثالث
معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت 
کشور درباره جزئیات طرح عدم تخصیص سهمیه سوخت به 
خودروهای فاقد بیمه نامه شخص ثالث گفت: طی ماه جاری 
این طرح برای تاکسی ها اجرایی می شود و بعد از آن نوبت به 
خودروهای خاص همچون وانت بارها، تاکسی های اینترنتی 
و... خواهد رسید.ســیدکاظم عزیزی در گفت وگو با ایسنا، با 
اشــاره به قانون بیمه اجباری خسارات وارد شده به شخص 
ثالث، اظهار کرد: مجلس شــورای اســلامی در سال ۱۳۹۵ 
مصــوب کرد که همه خودروها ملزم بــه دریافت بیمه نامه 
شــخص ثالث می باشند.وی تاکید کرد: طبق ماده ۴۵ این 
قانون ارائه هرگونه خدمات به وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه و 
رفع توقیف از آن ها توسط راهنمایی و رانندگی، دفاتر اسناد 
رسمی و ســازمان ها و نهادهای مرتبط با امر حمل و نقل 
از قبیل تعویض پلاک وســایل نقلیه، تنظیم اسناد رسمی 
معاملات وسایل مذکور ممنوع است و عدم انجام تکلیف فوق 
حســب مورد تخلف اداری و یا انتظامی محسوب می شود.

معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت 
کشــور با بیان اینکه عدم دارابودن بیمه نامه تخلف است، 
گفت: حتی اگر ماده ۴۸ قانون نیز وجود نداشــت ماده ۴۵ 
قانون بیمه شــخص ثالث نیز گویای ایــن امر بود که نباید 
به این خودروها ســوخت داده شود ولیکن به دلیل اهمیت 
خاص موضوع سوخت، قانونگذار ماده جداگانه ای را به این 
امر اختصاص داد.عزیزی با اشــاره به جزئیات ماده ۴۸ این 
قانون، گفت: ستاد مدیریت حمل ونقل و سوخت مکلف است 
از صدور هرگونه کارت و تخصیص اولیه سهمیه یا ادامه آن 
برای وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه شخص ثالث جلوگیری به 
عمل آورد، در تبصره این ماده نیز آمده است که بیمه مرکزی 
و فراجا مکلفند اطلاعات مربوط به وسائل نقلیه مذکور را به 
صورت برخط در اختیار ســتاد مدیریت حمل ونقل سوخت 
قرار دهند.شناسایی ۵۰ هزار خودرو گازوئیل سوز فاقد بیمه 
نامه وی با تاکید بر اینکه در راستای اجرای این ماده قانونی، 
جلسات متعددی در قالب کارگروه هماهنگی و پیگیری ماده 
۴۸ قانون بیمه شخص ثالث و کمیته های فنی و تخصصی 
برگزار شــد، نمایندگان دستگاه های مربوطه همچون بیمه 

مرکزی، شــرکت ملی پخش فرآورده هــای نفتی، صندوق 
تامین خســارات بدنی و پلیس راهور فراجا در این جلسات 
حضور داشتند. معاون صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و 
نقل و ســوخت کشور با بیان اینکه فاز اول اجرای این طرح 
را با خودروهای گازوئیل سوز و به صورت پایلوت آغاز کردیم، 
اظهار کرد: کل ناوگان گازوئیل سوز ۹۰۰ هزار خودرو است 
و با اقداماتی که صورت گرفت توانستیم ارتباط بین خودرو، 
بیمه نامه و کارت سوخت برقرار کنیم تا دقیقا کارت سوخت 
خــودروی هدف مورد اعمال قانون قرار گیرد.عزیزی با بیان 
اینکه با شناســایی و احصاء دقیق اطلاعات در آغاز اجرایی 
شــدن طرح، بیش از ۵۰ هزار خودرو فاقد بیمه نامه شخص 

ثالث شناســایی شد گفت: این طرح در سه گام تعریف شد، 
در تیرماه خودروهایی که بیش از یک سال از انقضای بیمه 
نامه آن ها گذشته بود مشمول این طرح شدند و وارد لیست 
هشــدار شــدند، در این گام بیش از ۲۰ هزار خودرو مورد 
اعمال ماده ۴۸ قانون بیمه شــخص ثالث قرار گرفتند.وی 
بــا بیان اینکه یک ماه به این خودروها فرصت داده شــد و 
زمانی که کارت سوخت را وارد نازل می کردند علامت هشدار 
بیمه برای آن ها نمایان می شــد، افزود: شرایط را به گونه ای 
فراهم کردیم که اگر شــخص فرآیند اخذ بیمه نامه شخص 
ثالث را انجام داد کارت ســوخت از لیست خاکستری خارج 
و تخصیص ســوخت برای آن به روال عادی برگردد.معاون 

صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور 
گفت: در گام دوم که شــهریورماه اجرا شد برای حدود ۲۰ 
هزار خودرو که بیش از پنــج ماه از انقضای بیمه نامه آن ها 
گذاشــته بود اجرا شــد و در آبان ماه نیز مابقی خودروهای 
گازوئیل ســوز بدون بیمه وارد لیست هشدار و سپس وارد 
لیست خاکستری شدند، منظور از لیست خاکستری همان 
غیرفعال شدن موقت کارت سوخت و عدم تخصیص سهمیه 
ســوخت اســت. ۲۰ هزار خودرو اقدام به دریافت بیمه نامه 
شــخص ثالث کردند عزیزی با بیان اینکه این طرح موجب 
شــد که بیــش از ۲۰ هزار خودرو اقــدام به مراجعه جهت 
دریافت بیمه نامه شخص ثالث کنند، گفت: همچنان ۳۰ هزار 
خودرو اقدام به اخذ بیمه نامه نکرده اند که به دنبال آن روزانه 
دو میلیون لیتر در مصرف نفت گاز صرفه جویی شد، گفت: 
اگر یک دلار را به عنوان قیمت واقعی نفت گاز درنظر بگیریم 
معادل دو میلیون دلار در روز می شود که رقم قابل توجهی 
است.وی با بیان اینکه ارتقاء سطح انضباط و امنیت در حوزه 
حمل و نقل ســنگین از دیگر منافع اجرای این طرح بوده 
است، گفت: پس از اجرای موفق ماده ۴۸ قانون بیمه شخص 
ثالث در بخش ناوگان گازوئیل سوز، برنامه ریزی برای اجرای 
این قانون در بخش خودروهای بنزین ســوز، از حدود یک 
ماه پیش آغاز شــده و قرار شــده اســت این طرح ابتدا در 
حوزه خودروهای عمومی بنزینی اجرایی شــود. خودروهای 
بنزین سوز نیز وارد طرح شدند/ اولویت با تاکسی ها معاون 
صنایع و انرژی ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کشور 
افزود: بر اســاس برنامه ریزی های صــورت گرفته که ابتدا 
ناوگان تاکسیرانی کشور و ســپس وانت بارها، تاکسی های 
اینترنتی و.. مــورد اعمال قانون قــرار خواهند گرفت و در 
ادامه خودروهای شــخصی و موتورسیکلت ها نیز مشمول 
اجرای این طرح خواهند شــد. به گفته عزیزی قرار اســت 
طی ماه جاری این طرح برای تاکســی ها وارد فاز عملیاتی 
شــود البته در مرحله اول اطلاع رسانی به صورت پیامکی از 
سوی دستگاههای متولی ازجمله اتحادیه تاکسیرانی صورت 
خواهد پذیرفت و در صورت عدم تمدید بیمه نامه، خودروی 

مربوطه، مشمول قطع سهمیه سوخت خواهد شد.

قیمت نفت در معاملات روز جمعه در آستانه تعطیلات طولانی کریسمس کاهش یافت اما دومین رشد هفتگی متوالی خود را به 
ثبت رساند.به گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت با ۳۲ سنت معادل ۰.۴ درصد کاهش، در ۷۹ دلار و ۷ سنت در هر بشکه 
بســته شد. بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۳۳ سنت معادل ۰.۵ درصد کاهش، در ۷۳ دلار و ۵۶ سنت در هر 
بشکه بسته شد.هر دو شاخص برای کل هفته، حدود سه درصد رشد کردند و به رشد حدود یک درصدی در هفته قبل افزودند.

در خاورمیانه، کشــتی های بیشتری از عبور از مسیر دریای سرخ اجتناب می کنند. شرکت های کشــتیرانی بزرگ مرسک و CMA CGM اعلام کردند که هزینه های 
بیشتری را به دلیل تغییر مسیر کشتی ها، اضافه می کنند.این حملات باعث مختل شدن عبور کشتی ها از کانال سوئز شده که مسیر عبور حدود ۱۲ درصد از تجارت 
جهانی است.جان ایوانز، تحلیلگر شرکت »پی وی ام« درباره تاثیر این اختلال گفت: توقف مستقیم عرضه، تنها دلیل تاثیر وضعیت دریای سرخ بر قیمت نفت نیست 
زیرا نرخ کرایه و هزینه های بیمه هم افزایش یافته است.در این بین، تصمیم آنگولا برای ترک اوپک، ممکن است زمینه را برای افزایش سرمایه گذاری پکن در صنعت 
نفت و سایر بخش های اقتصاد این کشور هموار کند. آنگولا روزانه حدود ۱.۱ میلیون بشکه نفت تولید می کند.فیلیپ فلاین، تحلیلگر شرکت »پرایس فیوچرز« در این 
باره گفت: حتی اگر چین سرمایه گذاری بزرگی در آنگولا انجام دهد، مدتی طول خواهد کشید تا تولید نفت این کشور آفریقایی افزایش پیدا کرد. آمار تورم آمریکا و 

تحولات دریای سرخ، حمایت بیشتری از قیمت نفت در مقایسه با افزایش تولید نفت آنگولا، خواهد داشت.

فعالیت نفتی در تالاب هورالعظیم ایسنا/خوزســتان مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان در خصوص طرح توسعه فعالیت 
میدان نفتی ســهراب در تالاب هورالعظیم، گفت: ما با شــرایط اجرای کار در تالاب مخالف هستیم. داود میرشکار در گفت وگو با 
ایسنا، با اشاره به برگزاری جلسه کمیته ارزیابی طرح توسعه فعالیت میدان نفتی سهراب در تالاب هورالعظیم که هفته گذشته 
در سازمان حفاظت محیط زیست برگزار شد، اظهار کرد: در بحث طرح توسعه میدان نفتی سهراب تعهداتی وجود دارد که باید 
اجرایی شــوند اما از سوی دیگر در این پروژه، از موارد قانونی تخطی شده است. وی افزود: در کمیته ارزیابی طرح توسعه میدان 
نفتی سهراب، این موارد مورد بحث قرار گرفتند. همچنان کار کارشناسی در این خصوص در حال انجام است و قرار بر این است که 
موضوعات کارشناسی نهایی شوند و سپس تصمیم نهایی اتخاذ شود.مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان در خصوص نحوه 

اجرایی شدن این طرح گفت: ما با شرایط اجرای کار در تالاب مخالف هستیم.

مدیرکل حفاظت محیط زیست خوزستان عنوان کردنفت فرصت جدید برای افزایش قیمت یافت

مخالفت محیط زیست با شرایط اجرای توسعه میدان 
نفتی "سهراب" در هورالعظیم

مدیر مرکز توسعه مدیریت صنعت نفت با بیان اینکه همه فرآیندهای توسعه مدیریت در سطح 
صنعت نفت باید بر مبانی حکمرانی متعالی تغذیه شود، گفت: نباید در تعیین شایستگی های 
مدیران صنعت نفت براســاس الگوهای حکمرانی ســکولار اقدام کنیــم، مبانی ما نه اجازه 
ستم پذیری و نه سلطه گری را به مدیران می دهد.به گزارش ایسنا، محسن حقیقی مقدم امروز 
در نخســتین همایش ملی تعالی حکمرانی در پرتو تحول کانون های ارزیابی و توسعه گفت: 
همــه مردم باید در التزام عملی به ارزش های اســلامی و تحقق برنامه های اجتماعی دنیای 
اســلام از هم پیشی بگیرند. همین جا راه مردم سالاری دینی و الهی از دموکراسی سکولار و 
ریاکار جدا می شــود. گاهی مردم می توانند در حفظ ارزش ها و تحقق اهداف متعالی نقش 
مهمی ایفا کنند، مگر شهید حججی، حجت خدا بر همه ما نشد؟وی با بیان اینکه حکمرانی 
متعالی یک حرف کاملًا روشــن اســت و ما در دهه گذشــته آثارِ دوری از مبادی و مبانی 

نظری آن را در مدیریت هایمان در عقب رفت ها 
و معطل شدن ها، کاملًا احساس کرده ایم، گفت: 
مــا در وزارت نفت تمامی فرایندهای ارزیابی و 
توســعه مدیران را از این مبانی نظری سیراب 
و تغذیــه خواهیم کرد و به صــورت جامع به 
نیازهای مدیریتی این صنعت خواهیم پرداخت.

مدیر مرکز توسعه مدیریت صنعت نفت اظهار 
کرد: برای ما بی شــک مدیر در سطح صنعت 
نفت جمهوری اسلامی ایران با مدیر در شرکت 
بی پی و آرامکو متفاوت است؛ بنا نیست صنعت 
نفت جمهوری اسلامی ایران براساس ارزش های 
سازمانی شرکت های بین المللی نفت اداره شود. 
در عین اینکه این صنعت جهانی است و باید با 
استانداردهای جهانی اداره شود، باید بدانیم که 

فرهنگ مدیریت در نظام اسلامی با فرهنگ مدیریت در غرب و شرکت های بین المللی نفت و 
گاز متفاوت است، قطعاً مدیر علاوه بر اینکه باید اهداف عملیاتی را محقق کند باید از سلامت 
اخلاقی سازمان خود نیز حراست کند.حقیقی مقدم با اشاره به اینکه باید سلامت اقتصادی 
سازمان خودش را با جدیت پیگیری کند و بی شک شفافیت داشته باشد، گفت: باید در میدان 
دادن به عناصر فعال و توزیع امکانات ســازمانی و قدرت دادن به افراد، عدالت را رعایت کند 
و از روحیه عدالت برخوردار باشــد؛ این ها شایستگی هایی برآمده از حکمرانی متعالی است.

وی با بیان اینکه ما همه فرآیندهای این الگوی توســعه مدیریت در سطح صنعت نفت را از 
مبانی حکمرانی متعالی تغذیه خواهیم کرد، گفت: نباید در تعیین شایســتگی های مدیران 
صنعت نفت براســاس الگوهای حکمرانی ســکولار اقدام کنیم، مبانی ما اجازه ستم پذیری 
وسلطه گری را به مدیران نمی دهد.مدیر مرکز توسعه مدیریت صنعت نفت تصریح کرد: مدیر 
در حکمرانی متعالی مدیری است که نه ستم می پذیرد و نه ظلم می کند، در برابر فشارهای 
نامشروع مقاومت می کند و به روندها و جبهه بندی جهانی بی اعتنا نیست؛ تولید نفت و گاز 
را در جبهه مقاومت و به منظور ایجاد سرمایه برای مردم و نظام اسلامی و احیای ارزش های 
الهی و بشری در کل عالم می بیند نه اینکه ارزش این تولید مانند تولید نفت و گاز در بقیه دنیا 

باشد.حقیقی مقدم با تاکید بر اینکه مدیر در حکمرانی متعالی ممکن است کار صنعتی انجام 
دهد، اما اگر این جهت گیری را داشته باشد، کارش کاملًا جهادی است، افزود: اینجا است که 
فرق شهید فخری زاده به عنوان مدیر صنعتی با یک مدیر صنعتی در یک بخش هسته ای یا 
نظامی دنیا مشخص می شود. این حکمرانی متعالی است که هدف از تلاش ها در صنعت نفت 
را برای همه مدیران صنعت نفت تشــریح می کند و هویت بخش مدیران صنعت نفت و همه 
تلاش هایی است که در این صنعت صورت می پذیرد.وی گفت: یک مدیر در حکمرانی متعالی، 
فردی بی هویت نیست که در چرخ دنده صنعت قرار گرفته و یا یک کار روزمره را مدام تکرار 
کند و نهایت هدفش افزایش تولید نفت و گاز باشد؛ بله همه این ها هدف اوست ولی این را 
ذیــل یک هویت بالاتر برای خودش تعریف می کند و به همین دلیل نوع تلاش و کوشــش 
متفاوت است، ممکن است شبانه روز زحمت بکشد و با ناملایمت ها بسازد و با تحریم مثل آب 
خوردن کنار بیاید، با نبود قطعه و 
تجهیزات و ماشین آلات کنار بیاید 
و بارها یک قطعه را در ســطح این 
صنعت تعمیر کنــد؛ این به دلیل 
همان روحیــه و مبانی حکمرانی 
هویت بخش  کــه  اســت  متعالی 
مدیــران صنعت نفــت جمهوری 
اســت.همچنین  ایران  اســلامی 
علیرضا علی خان زاده- عضو شورای 
و  اداری  ســازمان  سیاست گذاری 
اســتخدامی کشورها این مراسم با 
بیان اینکه مدیر باکفایت ســرمایه 
کشور اســت، گفت: همایش ملی 
تعالی حکمرانی در پرتو تحول کانون های ارزیابی و توســعه بستری مناسب برای استفاده از 
تجربه ها در این زمینه است.وی با بیان اینکه اهداف این همایش تشریک مساعی ذی نفعان 
و ارزش آفرینان، تبادل دانش و تجربه و دریافت دســتاوردهای علمی و نوآوری ها، اشتراک و 
دریافت نظرات شبکه نقش آفرینان برای تنظیم و ابلاغ دستورالعمل است، اظهار کرد: انسجام 
تیمی نقش آفرینان در کانون ارزیابی و مرور چالش ها و بررسی راهکارها از دیگر اهداف این 
همایش علمی اســت.وی لازمه انتصاب حرفه ای و کارآمد مدیران وجود شبکه های فعال و 
هم افزا در حوزه کانون های ارزیابی را در گرو همکاری و تعامل با مرکز آموزش، مدیریت دولتی 
دســتگاه ها و سازمان اداری و استخدامی و شبکه کانون ارزیابی کارکنان و مدیران دانست و 
افزود: عملکرد موسسات اجرایی، دانشگاه ها، اندیشکده ها، پژوهشکده ها، نهادها و کانون های 
ارزیابی نیز در این زمینه تأثیری بســزا دارد.عضو شورای سیاســت گذاری سازمان اداری و 
اســتخدامی کشور تصریح کرد: بر اساس دســتورالعمل جدید انتصاب مدیران و کانون های 
ارزیابی ســطح بندی مدیــران و ارجاع بر مبنای رتبه آنها خواهد بــود، این رتبه به مواردی 
همچون تعهد بر مبنای منشــور اخلاقی توانمندســازی کنترلی، بهره وری و حرفه ای گرایی 

بستگی دارد.

توسعه مدیریت در صنعت نفت باید بر مبانی حکمرانی متعالی باشد
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گزیده خبر

حقوق دولتی معادن کجا 
خرج شد؟

عضو اتاق ایران گفت: پارســال حدود ۳۸ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان حقوق 
دولتی وصول شــد اما حدود ۱۴۰۰ میلیارد تومان به بخش معدن برگشت 
داده شــده اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، ســجاد غرقــی نایب رئیس 
کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: سال گذشته 
حــدود ۳۸ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان حقوق دولتی وصول و به خزانه واریز 
شده است.وی گفت: طبق قانون برنامه ششم، صد در صد درآمدهای حاصل 
از حقوق دولتی باید برای توســعه معادن و بازســازی محیط های پیرامونی 
معادن اختصاص پیدا کند. امــا از کل حقوق دولتی حدود ۱,۴۰۰ میلیارد 
تومان به بخش معدن برگشت داده شده است.گفتنی است، بر اساس تبصره 
۶ مــاده ۱۴ قانون معــادن و تأکیدی که در ماده ۴۳ قانون برنامه ششــم 
کشور شده، ۱۰۰ درصد درآمدهای حاصل از حقوق دولتی معادن باید برای 
بخش معدن کشور که شامل اکتشافات، احیا و بازسازی محیط های پیرامونی 
معادن و زیرســاخت های معدنی هزینه شود.باید از ۱۰۰ درصد درآمدهای 
حاصل از حقوق دولتی معادن که به خزانه واریز می شــود، ۶۵ درصد برای 
توســعه خود معادن مانند اکتشاف و اســتخراج و فرآوری، ۱۵ درصد برای 
توسعه زیرساخت های شهرها و روستاهای محل استقرار معادن، ۱۲ درصد 
برای احیا و بازســازی محیط های پیرامونی معــادن اعم از منابع طبیعی و 
محیط زیست و مابقی نیز به صندوق بیمه معادن و نظام مهندسی اختصاص 

پیدا کند.

فعالیت ۱۱۰۰ شرکت ایرانی 
در حوزه تجهیزات پزشکی

معاون صنایع ماشــین آلات و تجهیزات وزارت صمت گفت: ۱۱۰۰ شرکت 
تجهیزات پزشــکی در حوزه ماشین آلات در ایران داریم که ۱۱۰ محصول 
دارای تأییــد اروپا تولید می کنند.به گزارش خبرگزاری مهر ســید محمد 
موســوی در گفت وگو با رادیو اقتصاد گفت: در حوزه ماشــین آلات ۱۱۰۰ 
شــرکت تجهیزات پزشــکی در ایران داریم که ۱۱۰ محصول دارای تأیید 
اروپا تولید می کنند.وی ادامه داد: شــرکت های ما توانستند در سفر رئیس 
جمهور به اندونزی ربات جراح به این کشــور بفروشند که این از توانمندی 
شرکت های دانش بنیان ایرانی در حوزه پزشکی است.معاون صنایع ماشین 
آلات و تجهیزات وزارت صمت عنوان کرد: در حال حاضر دو شرکت ایرانی 
ونتیلاتور تولید می کنند در حالی که غربی ها ماسک را تحریم کرده بودند.

وی خاطرنشان کرد: تلاش ها باید مبتنی بر فناوری های جدید باشد تا بتوانیم 
سهم ایران را در بازارهای جهانی حفظ کنیم.

دستور مخبر به علی آبادی برای بررسی عوارض صادراتی زنجیره فولاد
تعدادی فعالان صنایع معدنی طــی نامه ای از معاون اول 
رئیس جمهور درخواســت لغو یا اصلاح بخشنامه عوارض 
صادراتی را داشــتند که دفتر مخبر نیز طــی نامه ای از 
وزیرصمت درخواســت »رسیدگی و اعلام نتیجه« کرد.به 
گزارش خبرنگار مهر، چندی پیش تعدادی از انجمن های 
فعال در حــوزه صنایع معدنی طی نامه ای از مخبر معاون 
اول رئیــس جمهور درخواســت لغو بخشــنامه عوارض 
صادراتی بــرای کلیه محصولات زنجیــره تولید معدن و 
صنایــع معدنی و یا اصلاح آن را داشــتند.دفتر مخبر نیز 
طی نامه ای از علی آبادی، وزیر صمت درخواست رسیدگی 
و اعلام نتیجه کرد.در این نامه آمده اســت: نامه مشترک 
شــماره ۰۲/ ۵۳۱۶/۷۱  مــورخ ۲۰ آذر ۱۴۰۲ تعدادی از 
انجمن های صنایع معدنی در خصوص »درخواســت لغو 
بخشــنامه وضع عوارض صادراتی بــرای کلیه محصولات 
زنجیره هــای تولیدی معدن و صنایــع معدنی و یا اصلاح 
آن«، به اســتحضار مخبر معاون اول رئیس جمهور رسید، 
پی نوشت ایشــان به شــرح ذیل ایفاد می گردد: »جناب 
آقای علــی آبادی با ســلام، جهت رســیدگی و گزارش 

نتیجه.«دســتور مخبر به علی آبادی برای بررسی عوارض 
صادراتی زنجیره فولادبر اساس این گزارش، وضع عوارض 
صادراتی برای همه محصولات زنجیره های تولیدی معدن و 
صنایع معدنی و عطف به ماسبق کردن آن در تبصره یک 
بخشنامه شــماره ۶۸۷۶۲/ ت ۶۱۳۸۶ ه مورخ ۲۱ تیرماه 
۱۴۰۲ موجب نگرانی تولیدکنندگان و صادرکنندگان این 
محصولات شده بود.مطابق نامه جمعی از تولیدکنندگان و 
صادرکنندگان، بخشنامه یاد شده عوارض صادراتی را بدون 
در نظر گرفتن میزان ســود بنگاه ها در نظر گرفته اســت. 
همچنین این عوارض بدون در نظر گرفتن قوانین بالادستی 
مبنی بر ممنوعیت ایجاد محدودیت در صادرات به اشکال 
مختلف صادر شده است. همچنین در تدوین این بخشنامه 
هیچ مشورتی با تشکل های تخصصی بخش معدن و صنایع 
معدنی انجام نشده بود.تولیدکنندگان و صادرکنندگان قائل 
بودند که چنانچه کالای مازاد صادر نشود، موجب تعطیلی 
بنگاه های دارای توان تاب آوری پایین شد و از سوی دیگر 

موجب کاهش میزان ارزآوری خواهد شد.

مشــاور وزیر اقتصاد گفت: اگرچه عرضه خارج از شــبکه آرد 
یارانه ای همیشه وجود داشته اما با اجرای طرح هوشمندسازی 
انحراف به شدت کاهش یافت و شاهد صرفه جویی ۲۷ همتی 
در مصرف آرد یارانه ای هستیم.محمد جلال مشاور وزیر امور 
اقتصادی و دارایی در گفت وگو با خبرنگار مهر در مورد میزان 
صرفه جویی آرد از محل هوشمندسازی یارانه آرد و نان اظهار 
کرد: از اجرای طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان بیش از ۱۸ 
ماه می گذرد و مطابق شــواهد و اطلاعات مبتنی بر داده های 
سال های گذشته، میزان صرفه جویی نسبت به روند انتظاری 
مصرف آرد یارانه ای که در سالیان گذشته وجود داشته برای 
مجموع ســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ حدود ۲۷ هزار میلیارد تومان 
برآورد می شود که معادل با ۱.۵ میلیون تن آرد یارانه ای است.

سخنگوی طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان گفت: روند 
مصرف آرد یارانه ای در سامانه با روند مورد انتظار بدون اجرای 
طرح مقایسه شــده و این حجم از صرفه جویی مبتنی بر این 

فاصله برآورد شده است.وی در مورد عرضه های خارج از شبکه 
آرد یارانه ای هم افزود: قطعاً همیشه عرضه خارج از شبکه آرد 
وجود داشــته و این عرضه ها ادامــه هم می یابد اما نکته مهم 
این اســت که در حال حاضر با اجرای طرح هوشمندسازی، 
ایــن انحراف به شــدت کاهش یافته است.ســخنگوی طرح 
هوشمندســازی یارانه آرد و نان درباره میــزان عرضه خارج 
از شــبکه آرد یارانه ای تصریح کرد: بــرای این موضوع عدد 
مشــخصی نمی توان گفت زیرا بر اساس داده های غیررسمی 
است اما انتظارِ مصرف و فاصله ای که امروز رخ داده، می تواند 
توضیح دهنده اثربخشی طرح باشد.گفتنی است، بیش از ۱۸ 
ماه از اجرای طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان به منظور 
مدیریت قیمت نان و شفاف ســازی میــزان تخصیص آرد به 
نانوایی هــا می گذرد. در این طرح با قرار دادن دســتگاه های 
کارت خوان در اختیار نانوایی ها دولت تلاش کرد از خروج آرد 

یارانه ای خارج از شبکه توزیع جلوگیری کند.

مدیر عامل شــرکت پخش فرآورده های نفتی با اشاره به 
فعالیت ۹۸ درصد جایگاه های عرضه بنزین یارانه ای گفت: 
جبران کســری بودجه از طریق فروش بنزین آزاد به هیچ 
عنوان صحت ندارد.جعفر سالاری نسب مدیر عامل شرکت 
پخش فرآورده هــای نفتی در گفت وگو با خبرنگار مهر در 
پاســخ به این ســوال که چرا هنوز تعدادی از جایگاه های 
عرضه ســوخت به مدار عرضه با نرخ یارانه ای بازنگشتند 
و آیــا این موضوع که دولت از طریق فروش بنزین آزاد در 
حال جبران کسری بودجه است صحت دارد گفت: جبران 
کسری بودجه از طریق فروش بنزین به هیچ عنوان صحت 
ندارد، ضمن آنکه ۹۸ درصد جایگاه های سوخت به سامانه 
متصل شده و امکان اســتفاده از سهمیه وجود دارد.مدیر 
عامل شــرکت پخش فرآورده های نفتی خاطر نشان کرد: 
در شهر تهران کسی نمی تواند خارج از سامانه ارائه خدمات 
دهد.وی ادامه داد: ممکن است هر جایگاهی به دلایل فنی 
تعطیل باشد که دلیل بر عدم اتصال به سامانه نیست.مدیر 
عامل شرکت ملی پخش خاطر نشان کرد: جایگاه هایی که 
بنزین را تنها با نرخ آزاد به فروش می رسانند تخلف کرده 
و با متخلفان نیز برخورد می شود.وی در خاتمه یادآور شد: 
جایگاه هایی که به هر دلیلی به سامانه متصل نیستند، باید 
تا زمان اتصال به سامانه و امکان ارائه بنزین با کارت سوخت 
صبور باشند.روز گذشته هم اسدالله قلی زاده رئیس انجمن 
جایگاه داران در گفت وگو با خبرنگار مهر در پاسخ به این 
سوال که چرا هنوز تعدادی از جایگاه های عرضه سوخت به 
مدار عرضه با نرخ یارانه ای بازنگشتند و آیا این موضوع که 
دولت از طریق فروش بنزین آزاد در حال جبران کســری 
بودجه است صحت دارد اظهار کرد: مطرح شدن شایعاتی 
مبنی بر جبران کســری بودجه از طریق بنزین آزاد تماماً 

کذب اســت.وی ادامه داد: مسؤولین امر در حال پیگیری 
هســتند که سیســتم ها وصل شوند و شــرایط به حالت 
عادی بازگردد.به گفته این مقام مســؤول بخش اعظمی 
از جایگاه ها به حالت عادی بازگشــته و امکان استفاده از 

ســهمیه بنزین و نرخ آزاد وجود دارد.وی در خاتمه یادآور 
شد: تعداد محدودی از جایگاه ها امکان استفاده از سهمیه 
بنزین را ندارند که بــه احتمال زیاد تا پایان روز به حالت 
عادی باز می گردند.این گزارش حاکی اســت سهمیه ۶۰ 

لیتری بنزین دی ماه شــب اول دی به کارت های سوخت 
واریز شــد. با این حال برخی از شهروندان در گفت وگو با 
خبرنگار مهر اعلام داشتند هنوز نمی توانند از این سهمیه 

در جایگاه های عرضه سوخت استفاده کنند.

عرضه بنزین یارانه ای در ۹۸ درصد جایگاه هادر گفتگو با مهر عنوان شد؛

بر اســاس ابلاغیه گمرک ایران، حقوق ورودی تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار در کلیه رویه 
های عیرتجاری به میزان ۳۰ درصد تعیین شــد.به گزارش خبرنگار مهر، گمرک ایران در 
بخشنامه ای حقوق ورودی گوشی تلفن همراه بالای ۶۰۰ دلار را به میزان ۳۰ درصد ابلاغ 
کرد.در این بخشــنامه آمده اســت: مأخذ حقوق ورودی بابت واردات گوشی تلفن همراه 
خارجی با ارزش بالای ۶۰۰ دلار در کلیه رویه های غیرتجاری به میزان ۳۰ درصد محاسبه 

و وصول گردد.

وزیر صمت گفت: خودروهای برقی نســبت به خودروهای بنزینی اختلاف قیمت مختصری دارند 
که با جبران تعرفه در تلاش هســتیم قیمت هــا را به هم نزدیک کنیم.به گزارش خبرگزاری مهر، 
بــه نقل از خانه ملت عباس علی آبادی در مورد تعرفه واردات خودروهای هیبریدی و برقی، گفت: 
خودروهای برقی نســبت به خودروهای بنزینی اختلاف قیمت مختصری دارند که با جبران تعرفه 
در تلاش هســتیم قیمت ها را به هم نزدیک کنیم.وی افزود: برای تشویق مردم در استفاده از این 
خودروها، حفظ محیط زیست و صرفه جویی سوخت باید مشوق هایی را پیش بینی کرد که یکی از 
این مشوق ها تعرفه بوده و در آئین نامه پیشنهادی به دولت دیده شده یعنی تعرفه آن بسیار کم در 
نظر گرفته ایم.وزیر صمت ادامه داد: اگر این موضوع مصوب شود کمک بسیار خوبی برای تعادل در 

قیمت خواهد بود و بازار را به شدت مدیریت می کند./

حقوق ورودی تلفن همراه بالای 
۶۰۰ دلار ۳۰ درصد تعیین شد

کاهش تعرفه واردات خودروهای برقی

صرفه جویی ۲۷ همتی در مصرف آرد یارانه ای
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گزیده خبر

بدهی ۱۵۹ هزار میلیارد 
تومانی بانک ها به صندوق ملی 

مسکن

رییــس هیــأت عامــل صنــدوق ملــی مســکن از جریمــه ۱۵۹ هــزار میلیــاردی 
بانک هــای غیرمتعهــد بــه بخــش مســکن خبــر داد.بــه گــزارش خبرگــزاری 
ــی  ــدوق مل ــل صن ــأت عام ــار اســماعیلی رییــس هی ــر، محمدرضــا مهدی مه
مســکن دربــاره کمک هــای مالــی صنــدوق ملــی مســکن بــه اجــرای طــرح 
نهضــت ملــی مســکن و تکمیــل واحدهــای باقیمانــده مســکن مهــر در ســال 
ــال  ــدای امس ــه از ابت ــی ک ــح داد: رقم ــدوق، توضی ــن صن ــط ای ــاری توس ج
تاکنــون بــه حــوزه مســکن توســط صنــدوق ملــی مســکن تخصیــص 
ــن  ــه از ای ــت ک ــان اس ــارد توم ــزار و ۸۰۰ میلی ــادل ۲ ه ــت مع ــه اس یافت
ــرای  ــد و ب ــهرهای جدی ــهم ش ــان س ــارد توم ــزار و ۶۰۰ میلی ــزان، ۱ ه می
تکمیــل واحدهــای مســکونی آن بخــش و ۱,۲۰۰ میلیــارد تومــان نیــز بــرای 
ــود.رییس  ــه می ش ــور هزین ــتان های کش ــکونی اس ــای مس ــل واحده تکمی
هیات عامــل صنــدوق ملــی مســکن در خصــوص بدهــی بانک هایــی کــه بــه 
تعهــدات خــود بــرای پرداخــت تســهیلات بــه بخــش مســکن عمــل نکردنــد 
ــدوق برگشــته  ــه صن ــا ب ــن جریمه ه ــی از ای ــزان اســت و چــه میزان چــه می
اســت؟، گفــت: بــرای ســال ۱۴۰۰ بدهــی بانک هــا معــادل ۶۹ هــزار میلیــارد 
تومــان و بــرای ســال ۱۴۰۱ نیــز بدهــی بانک هــا معــادل ۹۰ هــزار میلیــارد 
ــد  ــای غیرمتعه ــه بانک ه ــی جریم ــوع پیش بین ــه در مجم ــت ک ــان اس توم
بــه بخــش مســکن ۱۵۹ هــزار میلیــارد تومــان اســت. پیگیــر وصــول بدهــی 
بانک هــا هســتیم و از وزارت اقتصــاد می خواهیــم تــا در پیگیــری ایــن 
موضــوع اهتمــام داشته باشــد.این مقــام مســئول گفــت: هــم اینــک و در یــک 
ــره  ــای لاینحــل و از پیــش گ ــدوق در پروژه ه ــدوق، کنــش صن ســالگی صن
خــورده وزارت راه و شهرســازی مثبــت بــوده اســت و بســیاری از پروژه هایــی 
کــه ســال ها باقیمانــده بــود و وزارتخانــه فراینــدی بــرای حــل مشــکل مالــی 
ــی  ــت و برخ ــده اس ــل ش ــدوق ح ــک صن ــون به کم ــم اکن ــت؛ ه آن نداش
ــکونی  ــای مس ــده و واحده ــل ش ــت دار، تکمی ــکنی اولوی ــای مس از پروژه ه
ــز  ــدوق نی ــودی صن ــاره موج ــت.وی درب ــه اس ــرار گرفت ــردم ق ــار م در اختی
ــای  ــکن و تخصیص ه ــی مس ــدوق مل ــودی صن ــون موج ــح داد: هم اکن توضی
قطعــی ایــن صنــدوق معــادل ۵ هــزار و ۲۰۰ میلیــارد تومــان اســت کــه در 
ــل  ــا و تکمی ــه پروژه ه ــده ب ــد در آین ــرار دارد و می توان ــدوق ق ــار صن اختی

ــد. ــدا می کن ــاص پی ــا اختص آنه

ریزش ۲۴۸۲ واحدی شاخص 
کل بورس در ابتدای معاملات 

یکشنبه

شــاخص کل بــورس در ابتــدای معامــلات امــروز بــا ریــزش ۲۴۸۲ 
ــر، شــاخص  ــگار مه ــزارش خبرن ــراه شــده اســت.به گ واحــدی هم
ــا ریــزش بیــش از ۲۴۸۲  کل بــورس در ابتــدای معامــلات امــروز ب
ــو،  ــادن، تاپیک ــولاد، ومع ــت.نمادهای ف ــده اس ــه ش ــدی مواج واح
فملــی و شســتا بیشــترین تأثیــر منفــی را بــر شــاخص کل از خــود 
ــودن  ــت ب ــروز مثب ــلات ام ــب معام ــر جــای گذاشــته اند.نکته جال ب
شــاخص کل هــم وزن بــوده و ایــن شــاخص بــا رشــد ۶۷۳ واحــدی 
ــن،  ــاهد، خبهم ــا، ثش ــهر، خزامی ــت.نمادهای ش ــده اس ــراه ش هم
ــا  ــوکا جــزو نمادهــای پرتقاضــا و پرتراکنــش ت حفــارس، ذوب، حت

ــه ایــن لحظــه هســتند. ب

همزمان با بیست و چهارمین نمایشگاه تلکام صورت گرفت؛

رونمایی از خدمات جدید افرانت 
با نام تجاری »افرانت پلاس«

شــرکت افرانت، امســال با حضور در بیســت و چهارمین نمایشــگاه بین 
المللــی تلکام ۱۴۰۲ علاوه بر ارائه خدمــات و راهکارهای مبتنی بر دیتا از 
خدمات جدید خود بــا نام تجاری افرانت پلاس رونمایــی کرد.به گزارش 
بازرگانــی خبرگزاری مهر، شــرکت افرانت، یکی از پیشــروترین و قدیمی 
ترین شــرکت های ارائه دهنده خدمات دیجیتال، امسال با حضور در بیست 
و چهارمین نمایشــگاه بیــن المللی تلکام ۱۴۰۲ علاوه بــر ارائه خدمات و 
راهکارهای مبتنی بر دیتا مانند پهنای باند اینترنت، شبکه انتقال، دیتاسنتر، 
خدمات ابری و … از خدمات جدید خود با نام تجاری افرانت پلاس رونمایی 
 ,PaaS ،کرد.خدمات افرانت پلاس شــامل: ابر خصوصی، تامین سخت افزار
خدمات GPU , خدمات مدیریت شده، مشاوره ،طراحی، ساخت و نگهداری 
دیتاســنتر و خدمات نرم افزاری است که در راستای تحقق شعار افرانت به 
عنوان پیشــروترین پلتفرم دیجیتال کشــور طراحی شده تا بتواند خدمات 
و راهکارهایی نوآورانه، امن و پایدار به مشــتریان خود ارائه داده و شــریکی 
توانمند ســاز برای تحول دیجیتال کســب و کارهای کشور باشد.بیست و 
چهارمین نمایشگاه بین المللی مخابرات، فناوری اطلاعات و اقتصاد دیجیتال 
با همکاری سازمان توسعه تجارت ایران و شرکت نمایشگاه های بین المللی 
جمهوری اســلامی ایران و با حضور بیش از ۱۰۰ شرکت داخلی و خارجی 
از دوم لغایــت پنجم دی ماه ۱۴۰۲ در محل دائمی نمایشــگاه بین المللی 
تهران برگزار می شــود. افرانت در سالن ۶ غرفه ۲۵ میزبان بازدید کنندگان 
است.این مطلب، یک خبر آگهی بوده و خبرگزاری مهر در محتوای آن هیچ 

نظری ندارد.

قیمتبیتکوین۵۰هزاردلارمیشود؟
ایسنا نوشــت:تحلیلگر برجســته بازار رمزارزهای 
دیجیتال، مایکل ون د پوپ، معتقد است که افزایش 
قیمت ۵۰ هزار دلاری بیت کوین ممکن است قبل 
از مشخص شــدن وضعیت تایید صندوق های قابل 
معامله در بــورس بیت کویــن رخ دهد.به گزارش 
کریپتــو، این تحلیلگر تاکید کــرد: »بیت کوین در 
حــال مبارزه برای ادامه روند صعودی اســت و من 
انتظار دارم که ۴۸ تــا ۵۱ هزار دلار پیش از تایید 
صندوق های قابل معامله در بــورس بیت کوین به 
دســت آید«.وی افزود که تایید این صندوق برای 
بازار بیت کوین و ارز دیجیتال حائز اهمیت است زیرا 
باعث هجوم ســرمایه گذاری های سازمانی می شود.

مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری گری اسکیل، نیز 
به تازگی این مــوارد را تکرار و تصریح کرد که اگر 
صندوق قابل معامله در بورس بیت کوین چراغ سبز 
دریافــت کند، جریان ورودی به ارزش ۳۰ تریلیون 
دلار در بازار ارز دیجیتال مشــاهده خواهد شــد.بر 
اســاس ضرب الاجل ۱۰ ژانویه تعیین شــده توسط 
کمیســیون بــورس و اوراق بهــادار ایالات متحده 
)SEC(، گمانه زنی هــا در مورد تاییــد این صندوق 
در این جدول زمانی زیاد است.کمیســیون بورس 
و اوراق بهادار ایالات متحده کنفرانس مشــترکی را 
با متقاضیان مختلــف صندوق های قابل معامله در 
بورس بیت کوین برگزار کرده اســت، در نتیجه ۱۰ 
ژانویه ۲۰۲۴ به تاریــخ مهمی برای تایید صندوق 
قابل معامله در بورس بیت کوین تبدیل شده است.

مجمــوع ارزش بازار جهانی ارزهــای دیجیتال در 
حال حاضــر ۱.۶۵ تریلیون دلار برآورد می شــود 
که این رقم نســبت به روز قبل ۰.۹۷ درصد کمتر 

شده اســت. در حال حاضر ۵۱.۵۶ درصد کل بازار 
ارزهای دیجیتــال در اختیار بیت کوین بوده که در 
یک روز ۰.۲۲ درصد کاهش داشته است.حجم کل 
بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۶۹.۵۸ 
میلیارد دلار اســت که ۱.۸۷ درصد افزایش داشته 
است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر ۷.۹۹ میلیارد دلار است که ۱۱.۴۸ درصد از 

کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و 
حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۶۱.۴ میلیارد دلار 
است که ۸۸.۲۴ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 

ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.
این رده حاوی تغییــرات قیمتی ۱۰ ارز دیجیتالی 
بزرگ از نظر ارزش بازار است.۱- بیت کوین قیمت: 
۴۳ هزار و ۴۴۸.۴۲ دلار تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت 

گذشــته: ۱.۳۸ درصد کاهش تغییرات قیمتی یک 
هفته اخیر: ۲.۷۷ درصد افزایش ۲- اتریوم  قیمت: 
۲۲۷۷.۵۵ دلار تغییرات قیمتی ۲۴ ساعت گذشته: 
۱.۱۰ درصــد افزایش تغییــرات قیمتی یک هفته 
اخیــر: ۱.۲۲ درصد افزایــش ۳- تتر قیمت: ۱.۰۰ 
دلار تغییرات قیمتی ۲۴ ســاعت گذشــته: ۰.۰۳ 
درصــد افزایش تغییرات قیمتی یــک هفته اخیر: 
۰.۱۰ درصــد افزایش ۴- بایننــس کوین قیمت: 
۲۶۶.۵۰ دلار تغییرات قیمتی ۲۴ ســاعت گذشته: 
۲.۳۵ درصد کاهش تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 
۷.۶۳ درصد افزایش ۵- سولانا قیمت: ۹۴.۰۷ دلار 
تغییرات قیمتی ۲۴ ســاعت گذشته: ۴.۰۵ درصد 
کاهــش تغییرات قیمتی یک هفتــه اخیر: ۲۷.۴۰ 
درصد افزایش ۶- ریپل قیمت: ۰.۶۱۴ دلار تغییرات 
قیمتی ۲۴ ســاعت گذشــته: ۱.۱۰ درصد کاهش 
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر ۱.۱۵ درصد کاهش 
۷- یو اس دی کوین قیمــت: ۱.۰۰ دلار تغییرات 
قیمتی ۲۴ ســاعت گذشــته: ۰.۰۰ درصد کاهش 
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: ۰.۰۱ درصد کاهش 
۸- کاردانو قیمت: ۰.۶۰۱ دلار تغییرات قیمتی ۲۴ 
ساعت گذشته: ۳.۴۲ درصد کاهش تغییرات قیمتی 
یــک هفته اخیر: ۱.۸۰ درصــد کاهش ۹ - آوالانچ 
قیمــت: ۴۳.۹۶ دلار تغییرات قیمتی ۲۴ ســاعت 
گذشــته: ۷.۵۹ درصد کاهش تغییرات قیمتی یک 
هفته اخیــر: ۵.۳۲ درصد افزایش ۱۰ - دوج کوین 
قیمت: ۰.۰۹۲۷ دلار تغییرات قیمتی ۲۴ ســاعت 
گذشــته ۱.۱۹ درصد کاهش تغییرات قیمتی یک 

هفته اخیر: ۱.۲۴ درصد کاهش

مدیر عملیات عرضه شــرکت بورس کالا، نحوه محاسبه قیمت ســیمان در بورس کالا را به کارگزاران 
شــرکتی بورس کالا ابلاغ کرد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از سازمان بورس، مدیر عملیات عرضه 
شرکت بورس کالا، نحوه محاسبه قیمت سیمان در بورس کالا را به کارگزاران شرکتی بورس کالا ابلاغ 
کرد.بر اساس این ابلاغیه، در صورت عدم معامله، قیمت پایه محاسبه شده ۳ درصد کاهش خواهد یافت؛ 
همچنین چنانچه مقدار معامله شــده کمتر از ۳۰ درصدِ میزان عرضه شــده سیمان باشد، قیمت پایه 
محاســبه شده یک درصد کاهش خواهد یافت.گفتنی است که این تغییرات در پی هماهنگی با وزارت 
صمت صورت گرفته است.این تغییر صورت گرفته در نحوه محاسبه قیمت سیمان در بورس کالا از هفته 

آینده )شنبه ۹ دی ماه ۱۴۰۲( اجرایی خواهد شد.

بنا بر اعلام وزیر امور اقتصادی و دارایی، کارمزد تســهیلات وام های خرد قرض الحسنه از دی ماه 
صفر خواهد شــد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از صدا و ســیما، احســان خاندوزی وزیر امور 
اقتصادی و دارایی اظهار کرد: امسال میزان برخورداری مردم از تسهیلات تنها بانک قرض الحسنه 
دولتی کشــور دو برابر افزایش یافته و تا پایان سال نیز تعداد تسهیلات گیرندگان از این بانک به 
بیش از ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار نفر می رسد. همچنین میزان تسهیلات در مقایسه با پارسال معادل 
۶۰ درصد افزایش مبلغی خواهد داشت.خاندوزی گفت: کارمزد تسهیلات وام های خرد نیز از دی 
ماه صفر خواهد شد و برای سال آینده تلاش این است که به مرور برای وام های متوسط و با سطوح 

بالاتر سطح کارمزد از ۴ درصد کمتر و کمتر شود.

شیوه جدید قیمت گذاری سیمان 
ابلاغ شد

وعده خاندوزی برای حذف 
کارمزد وام

پــروژه  بــزرگ فیبرنــوری اســتان گلســتان بــا هــدف تکمیــل پوشــش 
ــا ۲ ســایت  ــن اســتان و ب ــوار ای ــالای ۲۰ خان ارتباطــی روســتاهای ب
ــد.به  ــاح ش ــور افتت ــس جمه ــط رئی ــل، توس ــتایی رایت ــاط روس ارتب
ــته اول دی ۱۴۰۲،  ــر، روز گذش ــزاری مه ــی خبرگ ــزارش بازرگان گ
ــا  ــتان ب ــتان گلس ــتایی اس ــاط روس ــای ارتب ــاح پروژه ه ــم افتت مراس
حضــور ســید ابراهیــم رئیســی رئیس جمهــور، عیســی زارع پــور وزیــر 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات، معاونــان وزیــر، جمعــی از مدیــران کل 
ــات ارتباطــی  ــران مناطــق شــرکت خدم ــه ای و مدی اســتانی و منطق
ــرگان،  ــاوری گ ــم و فن ــارک عل ــاوری پ ــه فن ــل در محــل کارخان رایت
برگــزار شــد.در ایــن مراســم کــه بــا هــدف تکمیــل پوشــش ارتباطــی 
روســتاهای بــالای ۲۰ خانــوار اســتان گلســتان برگــزار شــد، ۲ ســایت 
ــرداری  ــه بهره ب ــور ب ــط رئیس جمه ــل توس ــتایی رایت ــاط روس ارتب
ــن  ــتاهای توماچلرآلتی ــایت ها، روس ــن س ــرداری از ای ــید.با بهره ب رس
از توابــع گمیشــان و قلعــه جیــق از توابــع آق قــلا بــه اینترنــت 
پرســرعت همــراه رایتــل دسترســی پیــدا می کنند.رئیــس جمهــوری 
ــاخت  ــن زیرس ــت اندرکاران ای ــی از دس ــا قدردان ــم ب ــن مراس در ای
ــای  ــه بخش ه ــروز هم ــت: ام ــور گف ــی کش ــاوری و ارتباط ــم فن مه
زندگــی مــا متأثــر و اساســاً در بســتر ایــن فنــاوری و اینترنــت قــرار 

ــی  ــد، زندگ ــی نباش ــای ارتباط ــن فض ــر ای ــه اگ ــکلی ک ــه ش دارد، ب
ــرعت  ــت پرس ــه اینترن ــی ب ــروز دسترس ــود. ام ــلال می ش ــار اخت دچ
ــلام  ــا اع ــه از اینج ــحالم ک ــت و خوش ــرورت اس ــک ض ــوری ی فیبرن
کنــم ایــن زیرســاخت بــرای اینترنــت پرســرعت فیبرنــوری در اســتان 
ــرداری اســت و امیــدوارم دیگــر اســتان ها  ــل بهره ب گلســتان هــم قاب
ــد  ــل بهره من ــور کام ــه ط ــکان ب ــن ام ــریع تر از ای ــه س ــز هرچ نی
ــیزدهم  ــت س ــه دول ــه اینک ــاره ب ــا اش ــز ب ــات نی ــوند.وزیر ارتباط ش
گام هــای بســیار بزرگــی را در راســتای برخــورداری کشــور از اینترنــت 
پرســرعت برداشــته، گفــت: بــا اقداماتــی کــه تاکنــون توســط مجریــان 
ایــن پــروژه صــورت گرفتــه، هــم اکنــون آمــار پوشــش کشــور بــرای 
ــون  ــوری، از ۵ میلی ــر ن ــرعت فیب ــت پرس ــردم از اینترن ــتفاده م اس
ــی، اســتان  ــروژه مل ــن پ ــاح ای ــا افتت ــور کــرده اســت. ب مشــترک عب
گلســتان نخســتین اســتان کشــور بــه شــمار مــی رود کــه همــه ۳۷ 
ــروز  ــه اســت و از ام ــرار گرفت ــوری ق ــهر آن تحــت پوشــش فیبرن ش
ــه  ــتان ب ــن اس ــهری ای ــت ش ــر از جمعی ــون نف ــک میلی ــش از ی بی
پیــدا می کنند.ایــن  ســرعت های چنــد صدمگابیتــی دسترســی 
مطلــب، یــک خبــر آگهــی بــوده و خبرگــزاری مهــر در محتــوای آن 

ــدارد. هیــچ نظــری ن

با حضور رئیس جمهور؛

آغاز به  کار پروژه ارتباط روستایی رایتل در استان گلستان
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گزیده خبر

بایدن: در تماس با نتانیاهو 
خواستار آتش بس نشدم

جو بایدن گفت در تماس تلفنی که شامگاه شنبه با بنیامین نتانیاهو داشته، 
آتش بس در جنگ غزه را خواســتار نشده است.به گزارش ایسنا، جو بایدن، 
رئیس جمهوری آمریکا به خبرنگاران گفت: من با نتانیاهو )نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی( گفت وگوی طولانی و محرمانه ای داشتم.طبق گزارش الجزیره، 
بایدن در پاســخ به ســوال خبرنگاران تاکید کرد: »من خواستار آتش بس 
نشــدم.«در بیانیه ای که بعدا توسط کاخ ســفید منتشر شد، آمده است که 
بایــدن و نتانیاهو درباره »کارزار نظامی اســرائیل در غزه از جمله اهداف و 
مراحــل آن« گفت وگو و رایزنی کرده اند.ایــن بیانیه ادعا کرد: بایدن بر نیاز 
مبرم محافظت از غیرنظامیان از جمله آنهایی که از عملیات کمک رســانی 
بشردوســتانه حمایت می کنند، تاکید و اهمیت اجازه به غیرنظامیان جهت 
خروج از مناطق درگیر جنگ را برجسته کرد. همچنین جو بایدن و بنیامین 
نتانیاهو هر دو بر اهمیت تضمین آزادی باقی اسرا تاکید کردند.تماس میان 
رئیس جمهور آمریکا و نخســت وزیر رژیم صهیونیستی یک روز پس از آن 
انجام شــد که شــورای امنیت ســازمان ملل متحد به قطعنامه ۲۷۲۲ که 
خواســتار افزایش ارسال کمک های بشردوســتانه به غزه است، رأی مثبت 
داد. لازم به ذکر اســت که ۱۳ عضو شــورای امنیت بــه این قطعنامه رأی 
مثبت و روســیه و آمریکا به آن رأی ممتنع دادند.دفتر بنیامین نتانیاهو نیز 
گزارش داد که وی در گفت وگوی تلفنی با جو بایدن تاکید کرده، این رژیم 
تا زمان تحقق همه اهداف خود، جنــگ را ادامه خواهد داد.در حال حاضر 
نبردهای زمینی بین مقاومت فلسطین و ارتش اشغالگر در مناطق مختلف 
نوار غزه، در سایه بمباران مستمر رژیم صهیونیستی علیه اهداف غیرنظامی 
وارد هفتاد و نهمین روز خود شــد؛ اما این درحالیست که در ادامه تحولات 
میدانی، مقاومت فلسطین با نفوذ نیروهای اشغالگر به چندین منطقه در نوار 
غزه، مقابله و خساراتی را در جبهه های مختلف درگیری به اشغالگران وارد 
کرده و هدف قرار دادن مراکز نظامی صهیونیســت ها در شمال و مرکز نوار 

غزه را مستند کرده است.

درخواست فلسطین از گروسی 
درباره سلاح هسته ای رژیم 

صهیونیستی
سفیر فلسطین در اتریش خواستار بررسی احتمال حمله هسته ای رژیم صهیونیستی 
به نوار غزه توسط آژانس بین المللی انرژی اتمی شد.به گزارش ایسنا، صلاح عبدالشافی، 
سفیر فلسطین در اتریش در گفت وگو با خبرگزاری »تاس« گفت: »هنگامی  که وزیر 
میراث )اســرائیل( گفت که باید  بمب هابی هســته ای به غزه شلیک شود، در واقع 
اعتراف کرد که اسرائیل سلاح هسته ای در اختیار دارد درحالیکه اسرائیل همیشه این 
موضوع را رد کرده اســت.«وی افزود: »در این راستا نه تنها ترکیه، بلکه دولت و وزیر 
امور خارجه ما نیز نامه ای به رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
این زمینه ارسال کرده اند.«سفیر فلسطین در اتریش همچنین تصریح کرد: »نامه ای 
از ســوی دبیرکل اتحادیه عرب نیز در این خصوص ارسال شده که نشان می دهد دو 
طرف درخواســت هایی را به صورت جداگانه ارســال کرده اند؛ این درحالی است که 
این ســازمان هنوز به این نامه ها پاسخی نداده است.«عبدالشافی ادامه داد: »مدت ها 
است که کشورهای عربی موضوع سلاح های هسته ای اسرائیل را در دستورکار آژانس 
بین المللی انرژی اتمی قرار داده اند و از میان تمام دولت های خاورمیانه، اسرائیل تنها 
دولتی است که معاهده منع تسلیحات هسته ای را امضا نکرده است.«سفیر فلسطین 
در اتریش پیشــتر گفته بود که آمریکایی ها شــریک جنایات رژیم صهیونیستی در 
غزه علیه فلسطینی ها هستند.سفیر فلسطین در اتریش همچنین گفته بود، آمریکا 
می تواند رژیم صهیونیستی را برای آتش بس در غزه متقاعد کند. می دانیم و مطمئنیم 
که اگر آمریکایی ها بخواهند می توانند رژیم صهیونیستی را برای توقف این درگیری ها 
متقاعد کنند، اما به جای این کار، از آنها حمایت می کنند.آمیخای الیاهو، وزیر میراث 
رژیم صهیونیستی ماه گذشته میلادی در اظهاراتی که با انتقادات گسترده ای مواجه 
شده بود، گفت، یکی از گزینه های رژیم صهیونیستی در جنگ علیه غزه انداختن بمب 
هسته ای در این منطقه است.این در حالی است که رافائل گروسی نیز از تمامی 
دولت ها و همچنین رژیم صهیونیســتی خواست به معاهده منع سلاح های 
هسته ای بپیوندند.رژیم صهیونیستی از هفت اکتبر گذشته جنگی ویرانگر را 
در نوار غزه به راه انداخته است که به گفته مقامات فلسطینی و منابع سازمان 
ملل، علاوه بر یک فاجعه انسانی بی سابقه، زیرساخت های بسیاری را تخریب 
کرده و هزاران شــهید غیرنظامی که بیشتر آنها کودکان و زنان هستند، بر 

جای گذاشته است.

المیادین از هدف 
قرار دادن پایگاه های 

آمریکایی خراب الجیر و 
مالکیه در سوریه خبر داد

منابع اعلام کردند، پایگاه هــای آمریکایی خراب الجیر و المالکیه در حومه 
شمالی استان حســکه ســوریه هدف قرار گرفتند.به گزارش ایسنا، منابع 
المیادین اعــلام کردند که دو پایگاه آمریکایی در فــرودگاه خراب الجیر و 
المالکیه در حومه شــمالی استان حسکه در شمال شرق سوریه هدف قرار 
گرفتند.این منابع بدون ارائه اطلاعاتی در مورد میزان تلفات، تاکید کردند که 
این دو پایگاه با چندین گلوله راکت هدف قرار گرفتند.این در حالی است که 
شــنبه، مقاومت اسلامی عراق اعلام کرد که با سلاح مناسب، هدفی حیاتی 
را در دریای مدیترانه هدف قرار داده که مستقیما به هدف مورد نظر اصابت 
کرده اســت.این بیانیه مقاومت پس از آن بود که شــهر اشغالی ام الرشراش 

)شهرک اشغالی ایلات( در جنوب فلسطین هدف حمله قرار گرفته بود.

خبرگزاری فرانسه: به دلیل حمایت از اسرائیل، آمریکا شاهد انزوای جدید است
خبرگزاری فرانســه گــزارش داد، رئیس جمهور آمریکا با 
حمایت قاطع خود از رژیم صهیونیستی در جریان جنگ 
علیه غزه و کمک های نظامی به آن ســبب شــده است تا 
وجهه بین المللی ایالات متحده تضعیف شــود و خشــم 
جهان عرب را نیز برانگیخته است.به گزارش ایسنا، اکنون 
که نزدیک به ســه سال اســت جو بایدن، رئیس جمهور 
آمریکا در کاخ ســفید با شــعار »آمریکا بازگشته است« 
روی کار آمده اســت، وجهه بین المللی این کشور به دلیل 
حمایت بی چون و چرای دولت او از رژیم صهیونیســتی 
در جریان جنگ غزه تضعیف شده است.ایالات متحده روز 
جمعه در گامی برای فاصله گرفتــن از این انزوای جدید 
خود، اجازه تصویب قطعنامه شــورای امنیت سازمان ملل 
در مورد کمک های بشردوســتانه به غزه تحت محاصره را 
پس از مذاکراتی پر زحمت و پس از وتوی دو درخواســت 
قبلی مبنی بر توقف جنگ، داد.اما ایالات متحده همچنان 
از برخی از نزدیک ترین متحــدان خود همچون انگلیس، 
فرانســه و ژاپن که از این قطعنامــه حمایت کردند، جدا 
مانده است. واشــنگتن به این قطعنامه رای ممتنع داد و 
روســیه نیز به آن پیوســت.یک هفته پیش از آن نیز در 
مجمع عمومی سازمان ملل تنها دو کشور اروپایی اتریش 
و جمهوری چک، واشنگتن را در مخالفت با قطعنامه غیر 
الزام آور آتش بس فوری در غزه همراهی کردند و هیچ یک از 
متحدان آسیایی اش نیز از دولت بایدن پیروی نکردند.لزلی 
وینجاموری، مدیر برنامه ایالات متحده در اندیشکده چتم 
هاوس در لندن گفت که بیشــتر سیاست گذاران اروپایی، 
وقتی صحبت از ایالات متحده می شــود، هنوز پیش از هر 
چیز به حمایت قوی بایدن از اوکراین در برابر روسیه فکر 
می کنند.وی ادامــه داد: در حال حاضر، نحوه بازی ایالات 
متحده در ســایر نقاط جهان این اســت که این کشور به 
اســرائیلی ها اهمیت می دهد، به اوکراینی ها توجه می کند 
اما اهمیتی برای سایر انسان ها قائل نیست. متاسفانه این 
روایتی اســت که این روزها تکرار می شــود.بنابر گزارش 
خبرگزاری فرانسه، جو بایدن برخلاف دونالد ترامپ، رئیس 

جمهور پیشــین آمریکا که بدون قید و شرط از اسرائیل 
حمایت می کرد از بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل 
حتی در شــرایطی که ایالات متحده همچنان به تضمین 
کمک های نظامی و حفاظت دیپلماتیک ادامه می دهد به 
دلیل شکست اسرائیل در حفاظت از غیرنظامیان غزه ابراز 
ناامیدی کرده است.مقامات دولت بایدن حتی ادعا می کنند 
که فشــارهای پشت پرده آنها به ثمر نشسته است و رژیم 
صهیونیستی برای ورود سوخت، بازگرداندن دسترسی به 
اینترنت و باز کــردن گذرگاه ها به نوار غزه تلاش می کند.

وینجاموری اظهار داشت: اما با ادامه جنگ و افزایش تصاویر 
از رنج غزه، این خط داســتانی که »بایــدن، نتانیاهو را از 
نزدیک در آغوش می گیرد و ســپس او را به شدت تحت 
فشــار قرار می دهد« برای حدود یک هفته کارســاز بود.

نتایج یک نظرســنجی در میان شش کشور عربی در ماه 
گذشته نشان می دهد که تنها هفت درصد از آنها معتقدند 
کــه آمریکا در جریان جنگ  علیه غزه نقشــی مثبت ایفا 
کرده اســت.بنیانگذار گروه تحقیقاتی المستقله در عراق 
گفت که شهرت واشــنگتن در جهان عرب پس از حمله 

به عراق در دو دهه پیش به شــدت رو به وخامت گذاشته 
اســت، اما تا همین اواخر نیز ۱۵ تا ۳۰ درصد همچنان به 
ایالات متحده نگاه مثبت داشتند.وی خاطرنشان کرد که 
»برنــد« ایالات متحده در میان بســیاری از افراد، به ویژه 
برای روشــنفکران و طبقات متوسط در حوزه هایی مانند 
دموکراســی، حقوق بشــر و آزادی بیان، بیانگر چیزهای 
خوب اســت اما غزه، همان طور که گفته می شــود، حرف 
آخر را می زند.به گفته او، شبکه های اجتماعی تصاویر بدون 
فیلتر از غزه را برای افکار عمومی عرب آورده اند که نشان 
دهنده ســوگیری کامل واشنگتن نسبت به اسرائیلی ها و 
انکار حقوق بشر فلسطینی ها است.این در حالی است که 
آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا از جهان خواسته 
است تا خشم خود را بر حماس متمرکز کنند که روز هفتم 
اکتبر در عملیاتی غافلگیرانه به »اسرائیل« حمله کرد. رژیم 
صهیونیستی نیز با یک لشکرکشی زمینی و هوایی به طور 
بی امان به آن پاســخ داده است که در نتیجه آن، بیش از 
۲۰۰۰۰ فلسطینی که اغلب آنها را زنان و کودکان تشکیل 
می دهند، جان خود را از دست داده اند.بلینکن مدعی شد 
که ایالات متحده بیش از هر کشــور دیگری برای کمک 
رســانی به غزه کار انجام داده اســت.وی روز چهارشنبه 
بــه خبرنگاران گفت: دولت هــا می خواهند با ما همکاری 
کننــد و به دنبال رهبری آمریکا در این بحران هســتند، 
حتی کشــورهایی که ممکن اســت در برخی موضوعات 
با ما اختلاف نظر داشــته باشــند.برایان کاتولیس، معاون 
سیاســتگذاری در موسسه خاورمیانه مستقر در واشنگتن 
گفت که دولت بایدن، درحالی که آشکارا از خشم عمومی 
آگاه اســت، یک راه حل عملی را در اولویت قرار داده که 
به جای یک فراخوان نمادین برای آنش بس در غزه، تهدید 
حمــاس را مورد توجه قرار می دهد.کاتولیس تصریح کرد: 
بسیاری از کشــورهای عربی که سیاست خارجی ایالات 
متحــده را محکوم می کنند، آنهایی هســتند که تا حدی 
توسط چتر امنیتی ای که واشنگتن فراهم می کند، تامین 

می شوند.

رئیس سابق کمیسیون امنیت ملی مجلس خاطرنشان کرد: رژیم صهیونیستی 
عملا شکســت خورده جنگ نابرابر در غزه اســت، دســتور عقب نشــینی به 
زبده ترین نیروهای رژیم صهیونیستی از جنوب غزه خود نشان دهنده شکست 
صهیونیست ها در این مصاف نابرابر است؛ لذا منطقه شاهد تحول جدید در ظهور 
و بروز قدرت برتر یعنی جبهه مقاومت و شکست آمریکا و رژیم صهیونیستی و 
هم پیمانان آنان اســت.به گزارش ایسنا، انصار الله یمن با اقدامات نظامی علیه 
رژیم صهیونیستی و هدف قرار دادن کشتی های تجاری اسرائیل در دریای سرخ 

به عنوان یکی از شــاهراه های اقتصادی 
نه تنها این رژیــم و حامیان اصلی اش 
را دچــار درماندگی کرده بلکه به لحاظ 
اقتصادی رژیم صهیونیستی و همین طور 
غرب را نیز تحت فشار قرار داده تا دست 
از جنایت های خــود علیه مردم غزه بر 
دارند. در واقع ارتش یمن طی هفته های 
گذشــته در حمایت از ملت فلسطین و 
پشتیبانی از مقاومت در نوار غزه، چند 
کشــتی رژیم صهیونیستی را در دریای 
ســرخ و تنگه باب المنــدب هدف قرار 
داده اند. در پی توقیف یک کشتی رژیم 
صهیونیستی توسط ارتش یمن و هدف 
قرار گرفتن چند کشتی دیگر این رژیم، 

رسانه های عبری زبان، یمن را یک تهدید راهبردی برای رژیم اشغالگر ارزیابی 
کرده اند.اهرم فشار یمن علیه رژیم صهیونیستی؛ تحولی جدید در ظهور و بروز 
قدرت جبهه مقاومت mnســرتیپ یحیی سریع، ســخنگوی نیروهای مسلح 
یمن پیشتر تاکید کرده بود: »تا پایان تجاوز به نوار غزه و جنایت علیه برادران 
فلسطینی، به عملیات نظامی علیه دشمن ادامه می دهیم«.»یوآو گالانت« وزیر 
جنگ رژیم صهیونیســتی نیز با اشــاره به حملات نیروهای مسلح یمن علیه 
کشتی های مرتبط با این رژیم، مدعی شــد: تهدید کشتیرانی در باب المندب 
تنها خطری برای اســرائیل نیســت بلکه تهدیدی برای کشتیرانی بین المللی 
است.»علاء الدین بروجردی« در گفت وگو با ایسنا خاطرنشان کرد: مردم شجاع 
یمن توانمندی و قدرت خود را در جنگ تحمیلی ۷ ساله علیه خودشان نشان 
دادند، جنگی نامتوازن که روزانه توســط جنگنده های دشمن مورد حمله قرار 
می گرفتند، اما آن ها ســرافراز بیرون آمدند. در واقع یمنی ها توانمندی خود را 
نشان دادند.وی همچنین بیان کرد: رزمندگان یمن معتقدند باید راه برای ارسال 
مواد غذایی و دارو به مردم غزه باز شود و لذا از این طریق اهرم فشاری را علیه 
رژیم صهیونیســتی به کار گرفته اند و این اهرم فشــار روش منطقی است زیرا 
یمــن جناح قدرتمندی در اختیار دارد،  از ســوی دیگــر در جریان جنگ غزه 
رزمنــدگان غیور عراق  با هدف قــرار دادن پایگاه های آمریکا اقداماتی را انجام 
داده اند، همچنین  در سوریه و حزب الله لبنان نیز چنین اقدامات مشابهی انجام 
شده است.اهرم فشــار یمن علیه رژیم صهیونیستی؛ تحولی جدید در ظهور و 

بروز قدرت جبهه مقاومت نفتکش نروژی »آستریندا«نیروهای مقاومت به رژیم 
صهیونیســتی و غرب هشــدار دادند که معادلات جهانی به ویژه در مهم ترین 
کریدورهای اقتصادی قابل تغییر است، اما آمریکا و رژیم صهیونیستی به دلیل 
ناکامی در دستیابی به اهداف خود ایران را متهم به حمایت و کمک از اقدامات 
نظامی یمن می کنند.حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در این 
ارتباط اظهار داشت: در مقاطعی آمریکایی ها از ما خواستند به گروه های مقاومت 
و کشــور یمن بگوییم که اقدامی علیه منافع آمریکا و اسرائیل در منطقه انجام 
ندهند و  ما به صراحت به آمریکایی ها 
گفتیم که این گروه ها و یمن بر اساس 
تشخیص و منافع خود عمل می کنند 
و مــا هرگز به آن ها دســتور نداده ایم 
و به آن ها دســتور نخواهیــم داد که 
اقدامات خود را متوقف کنند.بروجردی 
همچنین درباره اتهام زنی آمریکا علیه 
ایران دربــاره کمک بــه ارتش یمن 
خاطرنشان کرد: آمریکا ایران را متهم 
می کند، این در حالی است که آمریکا 
خودش در کنار اسرائیل در جنگ قرار 
دارد. اگر ایران امروز متهم می شود به 
نادرستی از سوی آمریکا؛ آمریکا، متهم 
نیست بلکه خود مجرم است و باید در 
دادگاه جنایتکاران جنگی در کنار خلبانان و مقامات نظامی، امنیتی و سیاسی 
اســرائیل، مقامات آمریکایی هم محاکمه شوند و باید عدالت حکم کند درباره 
رفتاری که آمریکا در کنار اســرائیل در ۷۷ روز گذشته داشته است.اهرم فشار 
یمن علیه رژیم صهیونیستی؛ تحولی جدید در ظهور و بروز قدرت جبهه مقاومت 
کشتی توقیف شده گلکسی لیدراز سوی دیگر آمریکا تلاش دارد به بهانه ایجاد 
امنیت در دریای سرخ، ائتلافی از کشورهای مختلف علیه ارتش ملی یمن ایجاد 
کند، اما با وجود موافقت برخی کشــورها با درخواســت آمریکا برای پیوستن 
به یک ائتلاف دریایی در دریای ســرخ، اســپانیا، ایتالیا، فرانسه و استرالیا از آن 
خــودداری کردند. علاءالدین بروجردی در ادامه با تاکید بر این که با درک تمام 
این شــرایط معادلات قدرت در منطقه از سوی جبهه مقاومت تعیین می شود، 
گفت: رژیم صهیونیســتی عملا شکست خورده این جنگ نابرابر است، دستور 
عقب نشینی به زبده ترین نیروهای رژیم صهیونیستی از جنوب غزه خود نشان 
دهنده شکست صهیونیست ها در این مصاف نابرابر است. بنابراین منطقه شاهد 
تحول جدید در ظهور و بروز قدرت برتر یعنی جبهه مقاومت و شکست آمریکا 
و رژیم صهیونیســتی و هم پیمانان آنان است. وی با اشاره به اختلال و کاهش 
حجم معادلات تجاری رژیم صهیونیســتی نیز اظهار داشت: عملا فعالیت های 
تجاری و اقتصادی رژیم صهیونیستی سیر نزولی خود را آغاز کرده و در صورت 
ادامه جنایت های این رژیم قطعا شــاهد یک نوع فروپاشــی اقتصادی علیرغم 

حمایت های گسترده اقتصادی و سیاسی آمریکا خواهند بود.

اهرم فشار یمن علیه رژیم صهیونیستی؛

 تحولی جدید در ظهور و بروز قدرت جبهه مقاومت

کمیسر امور پناهندگان سازمان ملل اعلام کرد که آتش بس تنها راه برای حفظ جان مردم و رساندن 
کمک ها و آزادی اســرا است.به گزارش ایسنا، به نقل از شبکه خبری الجزیره، کمیسر امور پناهندگان 
سازمان ملل اعلام کرد: جنگ در غزه منطق و انسانیت را به چالش می کشد و آینده ای سیاه تر و ناامن تر 
را ایجاد می کند.وی گفت: آتش بس تنها راه برای حفظ جان مردم و رســاندن کمک ها و آزادی اســرا 
اســت.این اظهارات درحالی ایراد می شود که جنگ غزه همچنان ادامه دارد و از شامگاه شنبه تاکنون 
در شــهر خان یونس در جنوب نوار غزه ۱۹ فلسطینی به شهادت رسیده اند. در تعدادی از خیابان های 
جبالیا ده ها تن شهید و زخمی شدند. نیروهای اشغالگر رژیم صهیونیستی ده ها بمب دودزا و فسفوری 
را به جبالیا و منطقه الجرن شلیک کردند.این جنگ تاکنون به شهادت بیش از ۲۰ هزار فلسطینی و 

زخمی شدن بیش از ۵۰ هزار تن دیگر منجر شده است.

دیوان عالی آمریکا بررسی فوری پرونده ادعای دونالد ترامپ مبنی بر اینکه در مقابل پیگرد قضایی مصونیت دارد را رد کرده و بدین ترتیب 
احتمالا دادگاه رسیدگی به این موضوعات به تعویق می افتد که این به نفع ترامپ است.به گزارش ایسنا، یک بازپرس ویژه آمریکایی به نام 
جک اسمیت از عالی ترین دادگاه ایالات متحده خواسته بود تا پرونده مصونیت قضایی دونالد ترامپ، رئیس جمهوری پیشین آمریکا را با 

دور زدن دادگاه استیناف فدرال، به سرعت بررسی کند. اما قضات دیوان عالی ایالات متحده با این خواسته مخالفت کردند. سه تن از قضات این دادگاه از سوی ترامپ منصوب 
شده بودند. قضات استدلال کردند که دلیلی برای انجام این کار وجود ندارد.  به این ترتیب به نظر می رسد تلاش ترامپ برای به تعویق انداختن محاکمه اش موفق باشد، چرا 
که حال باید پرونده از طریق دادگاه تجدیدنظر پیش برود. نگرانی جک اسمیت این بود که در صورت عدم تصمیم گیری از طرف دیوان عالی، کار به دادگاه تجدیدنظر بکشد 
و آغاز محاکمه به تعویق بیفتد.ترامپ ۷۷ ساله که نامزد پیشتاز جمهوری خواهان آمریکا برای انتخابات ریاست جمهوری ۲۰۲۴ است، طبق تاریخی که فعلا در نظر گرفته 
شده، باید در چهارم مارس ۲۰۲۴ به اتهام توطئه برای ملغی کردن نتایج انتخابات نوامبر ۲۰۲۰ که جو بایدن در آن برنده شد، دادگاهی شود.به گزارش خبرگزاری فرانسه، 
وکلای ترامپ بارها تلاش کردند تا دادگاه رسیدگی به این پرونده را به بعد از انتخابات سال آتی میلادی موکول کنند و استدلال می کنند که این رئیس جمهوری پیشین 

آمریکا از »مصونیت مطلق« برخوردار است و نمی توان او را بابت اقداماتی که حین حضور در کاخ سفید مرتکب شده، تحت پیگرد قرار داد.

سازمان ملل: آتش بس در غزه تنها راه برای 
ارسال کمک ها و حفظ جان مردم است

مخالفت دیوان عالی آمریکا با بررسی سریع پرونده 
»مصونیت« ترامپ
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رییس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی گفت: 
راه اندازی شــرکت های دانش بنیان چند ملیتی با کشورهای عضو 
پیمان های بریکس، اکو و شــانگهای در دستور کار معاونت علمی 
قرار دارد.امیرحسین میرآبادی در گفت و گو با خبرنگار مهر، با اعلام 
این خبر که راه اندازی »شــرکت های دانش بنیان چند ملیتی« در 
دســتور کار معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری قرار دارد، درباره جزئیــات این طرح توضیح داد و گفت: 
یکــی از رویکردها در حوزه تعاملات بین الملل ایجاد مجموعه های 
مشــترک با کشورهای دیگر است. از سوی دیگر شرکت های دانش 
بنیان به ویژه شــرکت های بزرگ که تجربــه صادراتی دارند، علاقه 
مند به پایگاه های خارج از کشــور برای استفاده از مزایای آن کشور 
هستند.رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی 
ریاســت جمهوری ضمن اشاره به اینکه اگر ذیل پیمان های بلوکی 
مثل پیمان بریکس، شــانگهای و اکو اقدامی انجام شود، مزایای آن 
برای همه کشورهای عضو این پیمان ها در نظر گرفته می شود، افزود: 
رویکردی که در دســتور کار است این است که بتوانیم با استفاده از 
ظرفیت شــرکت های دانش بنیان و در همکاری با کشورهای عضو 
در پیمان های نام برده، مثلًا فضای تولید مشــترک ایجاد شــود و 
یا حتی استانداردهای مشــترکی تعریف شود که در ثبت داروها و 
تجهیزات پزشــکی استانداردهای طرفین مورد قبول یکدیگر باشد.

میرآبادی خاطرنشان کرد: تحقق این موضوعات، مستلزم این است 
که کار به صورت مشترک تعریف شود و شرکت های ایرانی بتوانند با 
شرکای خود در خارج از ایران مجموعه های مشترکی تعریف کنند 
که به این مجموعه ها، شــرکت های چند ملیتی گفته می شود که 
نه متعلق به ایران اســت و نه متعلق به کشــور طرف مقابل.وی با 
بیان این مطلب که با ایجاد این مجموعه های مشــترک، کشــورها 
می تواننــد از مزایایی که این پیمان ها فراهــم می کنند، بهره مند 
شوند، گفت: مثلًا برخی از شرکت های چندملیتی می توانند فرصت 
استفاده از معافیت ها، تخفیف های گمرکی و یا تعرفه های ترجیحی 
را ایجاد کنند که اینها مواردی اســت که حتماً باید شرکت متعلق 
به یک کشور نباشــد و از ظرفیت سایر کشورها نیز استفاده کنند.

رئیس مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری معاونت علمی ریاست 
جمهوری بیان کرد: برخی کشورها نیز مزایای ویژه ای را برای تولید 
در کشورشــان در نظر گرفته اند که می شود بخشی از تولید را در 
ایران با استفاده از امکانات شرکت های دانش بنیان ایرانی ایجاد کرد 
و بخش دیگری به صورت مشترک در محیط آن کشورها انجام داد.

میرآبادی افزود: از طرفی تولید در یک کشور مزیت هایی برای یک 
منطقه دارد به طور مثال در منطقه آسیای میانه پیمان هایی دارند 
و برای کشــورهای همســایه و یا منطقه خودشان یک امتیازاتی را 
قائل شده اند و اگر تولیدی در آن منطقه انجام شود، سایر کشورها 
نیز می توانند از آن مزیت ها اســتفاده کند. این فضایی است که در 
میان شرکت های دانش بنیان به ویژه در حوزه صادرات و راهکارهای 
جدید در توسعه صادرات شکل گرفته است. شرکت ها در جهت اقدام 
در این حوزه در خواســت هایی را از معاونت علمی و مرکز تعاملات 
دارند.وی ضمن بیان این مطلب که در حال حاضر شرکت های چند 
ملیتی که یک ســمت آن شرکت های ایرانی باشــد وجود دارد اما 
محدود بوده و شرکت ها شخصاً اقدام به این کار کرده اند، گفت: این 
اقدامی که در دستور کار معاونت علمی قرار گرفته یک اقدام از سوی 
دولت ایران و در مذاکرات رسمی با سایر دولت ها توافق خواهد شد. 
مثلًا معاونت علمی قرار است با ازبکستان یک پارک مشترک علم و 
فناوری راه اندازی کند که در این شــرایط شرکت های دانش بنیان 
ایرانی در آنجا مســتقر می شود و این پارک فضایی را برای تشکیل 
شرکت هایی با شرکای خارجی از ازبکستان، قرقیزستان و قزاقستان 

و … ایجاد می کند.

راه اندازی شرکتهای دانش بنیان 
چندملیتی با کشورهای عضو 

بریکس و اکو

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

فردوسی شاعر بلند آوازه ایران!!

معرفی مگان RS اولتیمه، آخرین محصول رنو اسپرت
مگان RS اولتیمه به عنوان آخرین محصول رنو اسپرت با پیشرانهٔ ۳۰۰ اسب بخاری و ویژگی های خاص معرفی شده و تنها ۱۹۷۶ 
دستگاه از آن ساخته می شود. این آخرین محصول رنو اسپرت است. مگان RS اولتیمه )Ultime( که در نمایشگاه خودروی توکیو 
۲۰۲۳ رونمایی شده، خودرویی برای خداحافظی با مدل های RS رنو خواهد بود زیرا محصولات اسپرت آیندهٔ این برند فرانسوی 
با برند آلپین عرضه خواهند شد. مگان RS اولتیمه که بر اساس مدل تروفی شکل گرفته و تغییراتی ظاهری را تجربه کرده است، 
در تنها ۱۹۷۶ دســتگاه ساخته خواهد شد که ادای احترامی به سال تأســیس رنو اسپرت است. این هاچ بک داغ تولید محدود 
که در رنگ های مشکی، سفید، زرد و نارنجی ارائه می شود، از گرافیک مشکی مات روی درهای جلو، کاپوت، سقف و سپر عقب 
بهره می برد. علاوه بر این، روی سپر جلو نوشتهٔ ULTIME نقش بسته و دستگیرهٔ درها، آینه های جانبی، قاب پنجره ها، دیفیوزر، 
رینگ ها و لوگوها نیز به رنگ مشــکی درآمده اند. دیگر ویژگی های مگان RS شامل گلگیرهای پهن تر و سر اگزوز مرکزی هم در 

این نسخهٔ ویژه دیده می شوند.

فرعون؛ قاتل بزرگان
محمد صلاح با گلی که در دیدار برابر آرسنال به ثمر رساند دو رکورد جدید را به ثبت رساند.به گزارش ایسنا و به نقل از اسپورت 
در حســاس ترین و جذاب ترین بازی هفته هجدهم رقابت های لیگ برتر انگلیس، دو تیم آرسنال و لیورپول در آنفیلد به مصاف 
هم رفتند.این بازی برنده نداشت و در نهایت با تساوی یک بر یک به پایان رسید.تک گل لیورپول را در این بازی محمد صلاح به 
ثمر رساند. او لقب قاتل تیم های بزرگ را در انگلیس یدک می کشد.شبکه آماری اوپتا اعلام کرد که محمد صلاح تنها بازیکن در 
تاریخ است که توانسته برابر تیم های بزرگ منچستر سیتی، منچستر یونایتد و آرسنال ۱۰ گل یا بیش تر از ۱۰ گل به ثمر رساند.

محمد صلاح با گلی که در آنفیلد به ثمر رساند به تاثیر گذارترین بازیکن تاریخ لیورپول در آنفیلد هم تبدیل شد به طوری که او 
روی ۱۲۱ گل در ورزشگاه خانگی لیورپول تاثیر داشته است.پیش از این استیون جرارد با تاثیرگذاری روی ۱۲۰ گل در آنفیلد 
رکورددار بود که فرعون مصری توانست این رکورد را هم به نام خود به ثبت برساند.در جدول رده بندی لیگ جزیره آرسنال با ۴۰ 

امتیاز در صدر قرار دارد و تیم های لیورپول و استون ویلا هم با ۳۹ امتیاز در رده های دوم و سوم قرار دارند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب شنبه گلوریا
داســتان های اسپانیایی موجود در کتاب شنبه گلوریا 
ســاده و متنوع هســتند و هر خواننــده ای می تواند 
از خوانــدن آن ها لذت ببــرد. ماریو بندتــی درباره 
داســتان کوتاه، زمانی گفته بود: »ما گوشه ی دنجی 
از قاره ی امریکاییم که در آن نه نفت پیدا می شــود، 
نه سرخپوســت، نه ماده  ی معدنی، نه آتشفشان و نه 
حتی ارتشی که کودتا کند. ما کشور کوچک داستان 
کوتاهیم.« ماریو بندتــی که پدر و مادرش مهاجرانی 
ایتالیایی بودند در سال ۱۹۲۰ در اروگوئه به دنیا آمد. 
از همان کودکی شــیفته ادبیات بود و در سال ۱۹۴۵ 
اولین کتابش را منتشر کرد. او در سال ۱۹۶۰ به انتشار 
رمان »وقفه« به شــهرت بین المللی رسید. آثار ماریو 
بندتی را آینه ی تمام نمای تحولات سیاسی اروگوئه می دانند که بعد از کودتای ۱۹۷۳ ممنوع شد. 
بندتی به ناچار از وطن رفت اما همچنان از قلم خود بهره برد تا اتفاقات امریکای لاتین را محکوم 
کند و درک بهتری از این رخدادها به مخاطبان ارائه دهد. پس از بازگشــت دموکراسی، بندتی به 
وطن برگشــت و نهایتاً در سال ۲۰۰۹ درگذشت. دولت اروگوئه روز مرگ ماریو بندتی را روز ملی 
بزرگداشت او در ادبیات امریکای لاتین نامید. داستان های کتاب شنبه گلوریا موضوعات مختلفی را 
شامل می شود: از موضوعات سیاسی گرفته تا موضوعات عاشقانه. اما شاید بتوان گفت نقطه مشترک 
در میان همه آن ها »مردم عادی« اســت. مردمی که به نظر می رسد در حاشیه قرار دارند و کسی 
توجه ای به آن ها ندارد. مثلا یک کارمند، پسربچه ای هفت ساله در یک خانواده معمولی، مردی که 

زنش به او خیانت می کند، پسری معمولی که یک منِ دیگر دارد و...

کریستوفر نولان
سال های فعالیت: ۱۹۸۹ تاکنون فیلم های قابل توجه: 
 The( شوالیه ی تاریکی برمی خیزد ،)Inception( تلقین
Dark Knight Rises(، دانکــرک )Dunkirk(هنگامی که 
یک کارگردان به دنیای فیلم  های دنباله دار یا ســریالی 
قدم می گذارد، به خصوص با موفقیت کریستوفر نولان 
با سه گانه ی شوالیه ی تاریکی، به ندرت جرأت تکرار آن 
را دارد. اما اگر نولان در دهه ی گذشــته چیزی را ثابت 
کرده باشــد، این است که می تواند مخاطبان زیادی را 
به ایده های بزرگ علاقه مند کند. پس از پایان دوره ی 
بتمن با شوالیه ی تاریکی که بسیار به یاد ماندنی است ، 
به نظر می رســد که او بیــش از هر زمان دیگری برای 
گفتن داستان های اصیل ســرمایه گذاری کرده است.

مفاهیم سرنوشت ساز و ساختارهای بدیع داستانی که 
 )The Prestige( »و »پرســتیژ )Memento( »نولان نام خود را با فیلم های قبل ترش مانند »یادگاری
بر ســر زبان ها آورد، با موفقیت در ســطح فیلم سینمایی »تلقین« ۲۰۱۰ آغاز شد. گرچه نولان با 
تراژدی فضانورد سال ۲۰۱۴ با نام »میان ستاره ای« )Interstellar(، اولین فیلم او که به نظر می رسید 
تحت فشــار جاه طلبی خود قرار گرفت، دســت و پنجه نرم می کند، اما او با بهترین کار خود تا به 
امــروز، یعنی »دانکرک«  ۲۰۱۷ حرف های زیادی برای گفتن دارد.»دانکرک« فیلم ۱۰۶ دقیقه ای 
نسبتا فشرده ای است که به صورت تعجب آوری تقریبا یک ساعت از چند فیلم آخر نولان کوتاه تر 
بود، چون دیگر کارگردانان لیست A اغلب با فیلم های سه ساعته جنگ را به تصویر کشیدند. نولان 
بــا تمرکز بر یک لحظه ی مهم در جنگ جهانی دوم )تخلیه ی دانکرک در ســال ۱۹۴۰( و روایت 
داستان در خشکی، صحنه هایی از دریا و آسمان با دیالوگ های نسبتا کم، توانایی خود را در زمینه ی 
اصول فیلم سازی نشان داد. اما با پایان یافتن فیلم سفر به زمان »انگاشته« )Tenet( در اواخر امسال، 

مشخص است که کار کریستوفر نولان با داستان علمی-تخیلی به پایان نرسیده است.

فرهنگ

عضو هیات علمی گــروه مطالعات آینده نگر مؤسســه مطالعات 
فرهنگی گفت: امروز هوش مصنوعی مرگ تئوری ها را رقم می زند. 
تعالی بخشــیدن به تصمیم گیری به منزله پیش بینی براســاس 
تجزیه و تحیل داده هاســت. به گزارش خبرگزاری مهر، نشست 
»هم اندیشــی علوم انسانی؛ از چیســتی تا کارکردها« پنجشنبه 
۲۳ آذر بــا حضور جمعی از مدیــران و پژوهش گران حوزه علوم 
انسانی در مرکز آفرینش های فرهنگی هنری کانون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان برگزار شد.سیدمحمد حسینی مقدم، استادیار 
و عضو هیئت علمی گروه مطالعات آینده نگر مؤسســه مطالعات 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم تحقیقات و فناوری در این برنامه 
به نسبت هوش مصنوعی و علوم انسانی پرداخت و گفت: یکی از 
دغدغه هــای ما پرداختن به اتفاق هایی اســت که در حوزه علم و 
فرهنگ رخ می دهد. عمر علوم انســانی و معارف به درازای تاریخ 
ایران می رسد و از آن حوزه هایی است که خود من شخصاً دوست 
دارم، چرا که علوم انسانی ما در طراز جهان مطرح است.وی ادامه داد: ۱۰ دانشگاه برتر در حوزه علوم انسانی جهان 
مطرح هســتند که آمریکا و انگلیس در این میان نقش اساسی دارند و دانشگاه هایی مانند استنفورد و ماساچوست 
که شهرتشــان به فناوری برمی گردد، در حال حاضر جزو برترین دانشــگاه های علوم انســانی هستند. در انگلیس، 
صنعت آموزش عالی یکی از مهم ترین صنایع را به خود اختصاص داده اســت و مطرح می کند که چرا علوم انسانی 
امروز حائز اهمیت شده است.این استادیار دانشگاه گفت: در کشورهای توسعه یافته برنامه ریزی جدی در این حوزه 
دارند، اما تحول در آن شــامل یکســری از فعالیت ها بوده اســت از جمله آموزش و یکسری منابع بوده است مانند 
سرفصل های آموزشی، برند و داده ها… دانشگاهی می تواند حرفی برای گفتن داشته باشد که کلان داده های بزرگ را 
در اختیار داشته باشد. آموزش و پژوهش از جمله ارزش هایی بوده است که علوم انسانی در اختیار دارد، اینکه روح 
و وجدان جامعه شده است یا نه. از سوی دیگر مطرح است که علوم انسانی با جامعه ارتباط برقرار کند یا نه. یا حتی 

مشتری های علوم انسانی چه کسانی هستند.

هوش مصنوعی مرگ تئوری ها را رقم 
می زند
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